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افغانستان یک سال پس از حاکمیت طالبان؛
آژیرخطریکهشنیدهنمیشود

عضو شوراى رهبرى مقاومت ملى براى نجات 
افغانستان با اشــاره به اوضاع وخیم شیعیان 
افغانســتان در حکومت طالبان گفت: داعش، 
القاعده و ســایر گروه هاى تروریستى در حال 
گســترش اســت. یعنى از روزى که طالبان 
تسلط پیدا کرده همه  گروه هاى تروریستى در 
افغانستان زیاد شده است. چنانچه اخیرا وزارت 

خارجه چین با اینکه زیاد نظر منفى راجع به طالبان نداشتند اعلام کرده اند 20 گروه 
تروریستى در افغانستان فعال هستند که داعش و القاعده بالاترین آنها هستند. به این 
ترتیب داعش و القاعده در حال گسترش است و شعار طالبان علیه داعش صورى است 
و اینها فقط بر سر حاکمیت با داعش مخالفت دارند و در بخش ایده هاى تروریستى و 

تکفیرى تفاوت زیادى ندارند.
بخش هایى از گفت و گوى جماران با حاجى محمد محقق را در ادامه مى خوانید:

آمریکا حدود 20 سال پیش به بهانه مقابله با القاعده و گروه هاى تروریستى وارد افغانستان 
شد. آیا آمریکا در این هدف خود موفق بوده که افغانستان را ترک کرد و به طالبان سپرد؟

داعش، القاعده و ســایر گروه هاى تروریســتى در حال افزایش است. یعنى از روزى که 
طالبان تســلط پیدا کرده همه  گروه هاى تروریســتى در افغانستان در حال گسترش 
هستند. چنانچه اخیرا وزارت خارجه چین با اینکه زیاد نظر منفى راجع به طالبان نداشتند 
اعلام کرده اند 20 گروه تروریستى در افغانستان فعال هستند که داعش و القاعده بالاترین 
آنها هستند. به این ترتیب داعش و القاعده در حال گسترش است و شعار طالبان علیه 
داعش صورى است و اینها فقط بر سر حاکمیت با داعش مخالفت دارند و در بخش ایده 

هاى تروریستى و تکفیرى تفاوت زیادى ندارند.
القاعده با طلبان بیعت کرده و جزئى از تشکیلات بین المللى تروریسم شده و با طالبان 
بسیار نزدیک هستند.  ما شاهد بودیم که رهبرشان در فاصله یکصد مترى از ارگ ریاست 
جمهورى کشته شد و این مسأله نشان مى دهد که رابطه طالبان با القاعده خیلى تنگاتنگ 
است. موضوع دیگرى که باید در نظر داشت این است که در مناطق پشتون نشین، طالبان 
به داعش اجازه فعالیت نمى دهد؛ چون حاکمیتشان را به خطر مى اندازد. اما در نقاط 
مرزى بین افغانســتان و کشورهاى آسیاى میانه طالبان پروژه داعش پرورى دارد و مى 

خواهند همان ها را علیه کشورهاى آسیاى میانه استفاده کنند و هدف مشترک دارند.
در صورتى ما مى توانیم جلوى داعش و القاعده را در افغانستان بگیریم که ولایت هاى 
شمال افغانستان که عمدتا هزاره ها، ازبک ها و تاجیک ها در آنجا زندگى مى کنند تقویت 
شــوند تا جلوى داعش را بگیرند و در غیر این صورت داعش به صورت دردســر بسیار 

خطرناکى براى منطقه تبدیل مى شود.
خلیل زاد که از افغانستان و یک پشتون بسیار متعصب است براى ترامپ صحنه سازى 
کرد و سناریوهایى را درست کرد که گویا طالبان تغییر کرده و دیگر طالبان سابق نیستند. 
}او این برنامه را جاانداخت که{ باید طالبان را بر افغانستان مسلط کنیم و طالبان براى 
ایران، آســیاى میانه و چین دردسر مى شود. با این سناریو و صحنه سازى ها آمریکا و 
ترامپ دیوانه را راضى کرد که با طالبان مذاکره کند و 18 ماه مذاکره کردند و توافق کردند 

که قدرت را به طالبان تحویل بدهند.
خلیل زاد با آمریکا یک طور صحبت مى کرد و با برخى کشورهاى منطقه مثل روسیه نوع 
دیگرى صحبت مى کرد تا پروژه آوردن طالبان به افغانســتان را تســهیل کنند. با امضاى 
توافقنامه دوحه زمینه براى تسلط طالبان بر افغانستان بدون زحمت فراهم شد. بعد از اینک 
ترامپ در انتخابات شکست خورد، آقاى بایدن روى کار آمد که یک آدم بى توجه به مسأله 
افغانستان است. او بهانه اش این بود که مسأله افغانستان قبلا در دوحه فیصله یافته و به همین 

خاطر هم نیروهاى خود را بدون هیچ ملاحظه اى از افغانستان خارج کرد.
موضوع دیگر این است که دموکرات ها سعى مى کنند بیشتر جنگ نیابتى داشته باشند تا 
اینکه خودشان را درگیر کنند. مثلا در اوکراین نمى جنگند ولى اوکراین را به عنوان یک 
گوشت جلوى توپ روس ها قرار مى دهند و همچنین مى خواهند تایوان را در مقابل چین 
قرار بدهند. در واقع مى خواستند طالبان در افغانستان بماند و مصرف خود را کم و این گروه 
را علیه آسیاى میانه و دشمنانشان در منطقه استفاده کنند. ولى بعد از اینکه رفته اند، حالا 
سیاستمداران آمریکا متفاوت صحبت مى کنند . بعضى جمهورى خواهان در سناى آمریکا 
اعتراض دارند که خارج شدن آمریکا از افغانستان حیثیت آمریکا را زیر سؤال برده و آمریکا 
را ضعیف کرده اســت. یعنى اهدافى که آمریکا از روى کار آوردن طالبان داشته را تا امروز 
نتوانسته به دست بیاورد. خصوصا اینکه طالبان مسأله آزادى هاى شهروندى، بانوان و اقلیت 
ها را منتفى کرده و روى اقلیت هاى قومى و مذهبى و خانم ها فشار آورده و آمریکایى ها از 
این مسأله ناراضى هستند. یعنى فعلا در یک تضاد و ناقض قرار دارند و نمى توانند تصمیم 
بگیرند با طالبان کنار بیایند یا نیایند. به نظر من هنوز هم چانه زنى ها بین آنها دوام دارد که 
اگر طالبان حقوق زنان و آزادى بیان را به  رسمیت بشناسد شاید آمریکا با آنها کنار بیایند.

طالبان به یک دردسر منطقه اى و جهانى تبدیل شده و نمى توانند تصمیم بگیرند که 
با او چه کار کنند. اینکه به رسمیت نشناخته اند هم به خاطر این است که طالبان قابل 

پیش بینى نیست.
* ساده لوحانه است که فکر کنیم القاعده با طالبان مخالفتی دارد

همان طور که اشاره کردید، طالبان تأکید دارد که با قبل تفاوت کرده و در برخى موارد حتى 
مدعى است که از گروه هاى تروریستى فاصله گرفته است. نظر شما در این خصوص چیست؟

طالبان در گذشته  فرزند خوانده القاعده بود. وقتى که طالبان در قدرت  نبودند، القاعده 
نقش پدر و رهبرى آنها را بر عهده داشــت. بعد از اینکه رهبران القاعده مثل بن لادن و 
ظواهرى ترور شــدند طالبان یک نوع تسلط روحى و روانى بر سر القاعده دارند. به این 
دلیل ظواهرى با طالبان بیعت کرد که اینها }در مکتب فکرى خود{ یک حکومت دارند و 
البته ایدئولوژى آنها همین را بحث مى کند که یک حکومت و خلیفه باشد که با او بیعت 
کنند. ملا هیبت الله خلیفه آنها است و آنها با او بیعت کرده اند. لذا ساده لوحانه است که 
فکر کنیم القاعده با طالبان مخالفتى دارد. طالبان و القاعده همپیمان هستند و همچنین 
همه جنبش هاى آسیاى میانه با طالبان بیعت کرده اند؛ و مشکلى براى منطقه هستند.

همه گونه هاى 20 گانه تروریستى که در افغانستان هستند، عناصر تروریسم بین المللى 
هستند و گاهى بر سر حاکمیت و رهبرى اختلاف دارند. ولى همه آنها گونه هاى تروریسم 

هستند و از یک منبع و ایدئولوژى تکفیرى سرچشمه مى گیرند.

ترسشدیداسرائیلازبرنامهپهپادیایران
یک مؤسسه امنیتى صهیونیستى در گزارشى ضمن اذعان به قدرت ایران در حوزه ساخت 
پهپاد نوشت؛ در حال حاضر برنامه پهپادى ایران خطرناک ترین تهدید براى این رژیم است.

اندیشکده »مؤسسه مطالعات امنیت داخلى رژیم صهیونیستى« طى گزارشى مدعى شد 
که پس از به کارگیرى پهپادها توسط حماس، حزب الله و دیگر گروه هاى مقاومت علیه 
اسرائیل و متحدان آن در منطقه، هواپیماهاى بدون سرنشین از پدیده اى حاشیه  اى به 

تهدیدى فزاینده براى تل آویو تبدیل شده اند.
این مؤسسه امنیتى با اشاره به ماجراى پهپادهاى ارسالى توسط حزب الله به میدان نفتى-

گازى »کاریش«، ادعا کرد که رژیم صهیونیستى توانسته با پهپادهاى مذکور مقابله کند 
ولى »زود اســت که از این اتفاق نتیجه  بگیرند که اسرائیل توانایى مقابله با این تهدید 

فزاینده یعنى قدرت پهپادى کشورهاى و سازمان هاى دشمن را دارد«.
در ادامه این گزارش آمده است: »این اولین بار نیست که از پهپادها علیه اسرائیل استفاده 
مى شــود. حزب الله در جنگ دوم لبنان در سال 200۶ نیز پهپادهایى فرستاد. در سال 
2012 یک پهپاد شناســایى براى جمع آورى اطلاعات از تأسیسات امنیتى به جنوب 
فلسطین اشغالى وارد شد. در سال هاى 2012 تا 2021 حزب الله پروازهاى پهپادى این 
چنینى را به صورت دائمى در مرزهاى فلسطین اشغالى انجام داد که میانگین آن ۷۵ مورد 
در سال است. در سال گذشته )2021( یک پهپاد وارد حریم هوایى فلسطین اشغالى شد 

و بدون آنکه کسى با آن مقابله کند پس از نیم ساعت به لبنان بازگشت«.
این اندیشکده معتقد است که استفاده روزافزون حزب الله از پهپادها دلیلى بر تمرکز بر 
این ابزار در نبرد فراگیر با رژیم صهیونیستى است. على رغم آنکه در زمان هاى معمولى از 
پهپادها براى جمع آورى اطلاعات استفاده مى شود اما مأموریت هاى هجومى هدف اصلى 

طرح پهپادها در کنار تقویت و دقت زرادخانه موشکى و راکتى است.

امید اسرائیل به ساختار ضعیف دولت بایدن
در حالــى کــه ســناتورهاى افراطى 
جمهورى خواه با ســخنرانى هاى تند و 
اثبات عقب نشینى کاخ  به دنبال  گزنده 
ســفید در برابر ایــران و تقویت موضع 
خود در انتخابــات میان دوره اى کنگره 
هســتند، صهیونیســت ها نیز با ارسال 
پیام هاى مســتقیم و غیر مســتقیم به 
آمریکا براى تاثیرگذارى بر اراده سیاسى 
این کشور در موضوع مذاکرات در تلاش 

هستند.
نشــریه پولیتیکــو به نقل از لــورا روزن 
گزارش گــر خود که به منابع دیپلماتیک 
مطلــع از روند مذاکرات رفع تحریم ها در 
وین نزدیک است نوشت: »ایالات متحده 
تصمیم خود را در مورد پیشــنهاد ایران 
گرفته اما در حال رایرنى با اروپا و اسرائیل 

قبل از ارسال پاسخ است.«
پایگاه خبرى آکســیوس نیز عصر شنبه 
بــه وقت محلى به نقــل از مقامات رژیم 
صهیونیستى و آمریکایى ادعا کرد: »دولت 
بایدن در روزهاى اخیر به تل آویو اطمینان 
داده که در مذاکرات امتیازات جدیدى به 

ایران نداده است.«
این پایــگاه خبرى به نقــل از یک مقام 

آمریکایى نوشــت: »توافق ممکن است 
نسبت به دو هفته پیش نزدیک  تر باشد، 
اما هنوز درباره نتیجه مذاکرات ابهام بوده 

و شکاف ها و خلاءهایى وجود دارد.«
مقامــات رژیــم صهیونیســتى از جمله 
نخســت وزیر موقــت آن طــى روزهاى 
گذشــته تلاش کرده اند با آشکارســازى 
نگاه منفى خود نسبت به توافق احتمالى، 
فشارها را بر دولت بایدن براى خارج شدن 

از مذاکرات افزایش دهند.
دولت بایدن اکنون براى اتخاذ تصمیم و 
ارایه پاسخ نهایى خود با دو چالش جدى 
شــامل نگرانى از تاثیر توافق احتمالى بر 
انتخابات میان دوره اى کنگره در ماه نوامبر 

و فشار لابى صهیونیستى روبروست.
در حالــى کــه ســناتورهاى افراطــى 
جمهورى خــواه با ســخنرانى هاى تند و 

گزنده به دنبال اثبات عقب نشــینى کاخ 
سفید در برابر ایران و تقویت موضع خود 
در انتخابات میان دوره اى کنگره هستند، 
صهیونیســت ها نیز با ارســال پیام هاى 
مستقیم و غیر مســتقیم به آمریکا براى 
تاثیرگذارى بر اراده سیاسى  این کشور در 

موضوع مذاکرات در تلاش هستند.
»ند پرایس« ســخنگوى وزارت خارجه 
آمریکا عصر پنجشــنبه بــه وقت محلى 
در پاســخ به ســوالى درباره ارسال پیام 
»یائیر لاپید« نخســت وزیر موقت رژیم 
صهیونیســتى به کاخ ســفید در مورد 
ضرورت خارج شــدن آمریکا از مذاکرات 
وین گفت: »شکى نیست که ما با شرکاى 
اســرائیلى خود در مورد برجام اختلافات 
تاکتیکــى داریم. امــا در مــورد هدف 
کلى برجام، با یکدیگر همســو و هم نظر 

هستیم.«
اطمینان دهى آمریکا به صهیونیســت ها 
گویا نتوانســته آنها را از مخالفت پنهان 
و آشــکار با تداوم مذاکرات و دست یابى 

طرفین به توافق احتمالى منصرف کند.
شــبکه الجزیــره بــا انعــکاس دیدگاه 
»بنى گانتز« وزیر جنگ رژیم صهیونیستى 
درباره احتمال توافق طرف هاى حاضر در 
مذاکرات وین به نقل از او نوشت: »توافقى 
که با ایران روى آن کار مى کنند، بد است 
و اســرائیل ناچار اســت از خود حفاظت 

کند.«
در حالــى که نزدیک به یک هفته از ارائه 
پاسخ مکتوب ایران به ایده هاى پیشنهادى 
هماهنگ کننده اتحادیه اروپایى ســپرى 
شــده دولت آمریکا با وجــود گفتگو با 
شــرکاى اروپایى خــود هنــوز نظرات 

نهایى اش را بــه هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپایى اعلام نکرده است.

پیش تر و در مقاطع مختلف مذاکرات رفع 
تحریم ها با وجود رویکرد فعال و مبتکرانه 
ایران بــراى پیش بــرد گفتگوها، طرف 
آمریکایــى بارها ایــران را به تلاش براى 
طولانى کردن روند مذاکرات و وقت کشى 

متهم مى کرد.
اینک و در شــرایطى که به گفته شبکه 
خبرى بلومبرگ به نقل از یک دیپلمات 
اروپایى آشنا به مذاکرات وین، پاسخ هاى 
ارائه شده از سوى ایران »سازنده« است، 
دولت آمریکا قادر به اتخاذ تصمیم سیاسى 

قاطع نیست.
در دور جدید مذاکرات رفع تحریم ها پس 
از روى کار آمدن دموکرات ها، اصلى ترین 
دلیل طولانى شدن مذاکرات و وقفه هاى 
متعــدد در آن، ضعف ســاختارى و اراده 

متزلزل دولت بایدن بوده است.
به نظر مى رسد اثرات مخرب این نقیصه 
همچنان بر فضاى مذاکرات رفع تحریم ها 
ســایه افکنده و کاخ ســفید همچنان از 
مدیریت فضاى سیاسى داخلى و خارجى 

براى اتخاذ تصمیم نهایى قاصر است.

بینالملل

رحیمی جهان آبادی: 
اصولگرایان برجامی را پاره کردند که امروز خودشان در احیای آن تلاش می کنند 

پــس از چندین ســال بالاخــره برجام در آســتانه 
احیاء شــدن قرار گرفته و احتمــالا باید در روزهاى 
آتى منتظر خبرى خوش از توافق باشــیم تا دوباره 
خون در رگ هاى اقتصاد کشورمان به جریان بیافتد. 
در این باره جلیل رحیمــى جهان آبادى به خبرنگار 

جماران گفت:
امروز کلیات نظرات طرفین در گفت و گوها، در مورد 
تکنولوژى هاى اتمى، درصد غنى سازى، فروش نفت، 
نحوه بازگشــت پول و... تأمین شــده است و تقریبا 
توافق صورت گرفتــه و فکرمى کنم طول مدت یک 
هفته تا 10 روز نشست طرفین وزراى خارجه برگزار 

مى شود.
احیای برجام ظرف مدت یک هفته تا ده روز اتفاق 

میافتد
وى در خصوص لابى رژیم صهیونیستى در به سرانجام 
نرسیدن برجام گفت: رژیم صهیونیستى از روابط ما 
با هر کشورى استقبال نمى کند و تلاش دارد روابط 
ما با تمام کشــورهاى دنیا تیره باشد و مذاکرات به 
نتیجه نرسد و این امر طبیعى است، ولى بعید میدانم 

تلاش هایش در این مرحله به نتیجه برسد.
رحیمى جهان آبادى در بیان دلایل این عدم توفیق 
افزود: اول اینکه آمریکایى ها تحت تأثیر این القائات 
از برجام خارج شــدند و قدر مسلم حساب و کتاب 
مى کنند تا ببینند نتیجه این خروج برایشان چه در 
بر داشته اســت. این اقدام حاصل چندانى نیز براى 
آمریکایى ها نداشــته اســت. ایران قبلا درصد غنى 
ســازى ۳/۶۷ را دارا بــود، اما امــروز  به ۶0 درصد 
رسید. آن زمان ســانتریفیوژهاى نسل قدیم ما کار 
مى کرد، اما امروز نسل ۶ است و میزان انباشت مواد 
اورانیوم غنى شــده بیش از زمان برجام است. همه 
ى این ها نتیجه کارشکنى رژیم صهیونیستى است و 
آمریکایى ها اگر عاقل باشند و همین حساب و کتاب 
سرانگشــتى را انجام بدهند دیگر به حرف اسرائیل 
گوش نمى دهند تا فرصت توافق با ایران را از دســت 
ندهنــد. مضاف بر اینکه آمریکا به هر شــیوه اى که 
بخواهد متوسل شده دیگر راه و مسیرى برایش باقى 
نمانده تا بخواهد در مسیر جدیدى با ایران وارد شود 
و چالشى نظامى شــکل دهد. بعید میدانم اسرائیل 
بخواهــد در این مقطع کارى انجام دهد، لذا احتمالا 
احیــاى برجام ظرف مدت یک هفته تا ده روز اتفاق 

میافتد.
  امروز سیاست خارجی و داخلی با هم پیوند 

خورده است
جهان آبادى از گره خوردن برجام به معیشــت مردم 
افزود: در این مملکت سیاســت، اقتصاد و فرهنگ به 
هم وابسته است و چه شعار بدهیم و چه ندهیم، چه 
بخواهیم و چه نخواهیم، امروز سرنوشــت کشورها و 

سیاســت خارجى و داخلى آنها با هم پیوند خورده 
است. ما نمى توانیم بگوییم اقتصاد را اداره مى کنیم، 

اما منهاى ارتباط با جهان! 
وى افزود: حال که دولت سیاستى را در پیش گرفته 
که مذاکرات برجام را از حالت متن بودن خارج کند 
و آن را به حاشیه ببرد و به موضوع روز جامعه تبدیل 
نکند، تلاش مى کند اما آثارش در اقتصاد باقى است 
و امروز مى بینیم با اولین ســیگنال هاى مثبتى که از 
برجام به گوش رسیده آثارش را در اقتصاد نشان داده 
شــد. اما در دراز مدت باز شرایط به قبل برمى گردد، 
زیرا صرفا یکى از موضوعات ما بحث مذاکرات اتمى و 
برجامى بود و موضوع دیگر بحث اقتصاد بیمار دولتى 
است و حتى اگر این پول ها به اقتصاد ما برگردد اما 

اصلاحات عمیق انجام نشود، آثارش به سرعت خود 
را نشان نخواهد داد.

اطلاع رسانی در مذاکرات اتمی اصلا خوب نبود
وى تصریح کرد: اطلاع رسانى در مذاکرات اتمى اصلا 
خوب نبود؛ دولت و دســتگاه سیاست خارجى یک 
تحلیلى دارند که ما اگر مى خواستیم در حین مذاکره 
اطلاع رســانى کنیم فشار روى تیم مذاکره کننده و 
همچنین سوءاستفاده طرف مقابل از بعضى از مطالب 
مطرح شــده بیشتر مى شد و روند مذاکرات را دچار 
اخلال مى کرد. اما مى شد در کنار رعایت این مسائل 
و نگرانى ها هم مجلس و هم مردم را بیشتر در جریان 
مذاکرات قرار داد؛ کما اینکه نمایندگان امنیت ملى 
سیاست خارجى چون نشست هاى مختلفى با دکتر 

باقرى و امیرعبداللهیان داشــتند و تقریبا در جریان 
بخش عمده اى از مسائل هستیم. در جلسه آخر هم 
که با شــوراى عالى امنیت ملى داشتیم ریز توافق و 
نظرهاى طرفین باخبر شدیم، اما شاید بیان رسانه اى 
شــاید به مصلحت نبوده و هــم در فضاى مذاکرات 

اخلال ایجاد کند.
 اصولگرایان برجامی را پاره کردند که امروز خودشان 

در احیاء آن تلاش می کنند 
عضو کمیســیون امنیت ملى از رفتار متقابل اصلاح 
طلبان در مقابل تندروى و آتش زدن برجام از سوى 
تندروها و برخى اصولگراها گفت: اصلاح طلبان این 
کار را نمى کننــد ، چــون تفاوت دارند و دیدشــان 
نسبت به منافع ملى عاقلانه تر است. ما معتقدیم باید 
گره کار مردم و مشــکلات نظام حل شود؛ حال هر 
کســى که مى خواهد این کار را انجام دهد ما از آن 
حمایت مى کنیم، زیرا اگر نظام آسیب ببیند و فاصله 
مردم بیشــتر شود اصلاح طلب و اصولگرا با هم غرق 
مى شوند و جایى دیگر در نظام برایشان باقى نیست، 
اما این گلایه از دوستان اصولگرا وجود دارد که زمانى 
که دولت در دســتان اصلاح طلبان یا نیروى اعتدال 
بود این دید ملى را نداشتند و برجامى را پاره کردند 
که امروز خودشــان در احیاى آن تلاش مى کنند و 
موضوعاتــى را مورد هجوم قرار دادند که خودشــان 

نتوانستند احیاء کنند.
وى ادامــه داد: اما ما همیشــه ســکوت کردیم؛ ما 
در فضاى مجلــس تریبون، رســانه و روزنامه هاى 
متعددى داریم اما ســکوت مــى کنیم و هیچ وقت 
دست به تخریب مذاکره کنندگان نمى زنیم، چون 
دید وســیع ترى به امنیت ملى منافع ملى و حفظ 
نظام داریم و به نظرم این توقع از اصلاح طلبان نمى 
رود که در این مقطع منافــع جناحى، حزبى خود 
را مورد جهت قرار بدهنــد و به تیم مذاکره کننده 
حمله کنند. این قرارداد محصول خود اصلاح طلبان 
است و این مذاکرات همان برجام را احیاء میکنند و 
امیدواریم اصولگراها نیز متقابلا به درک عاقلانه ترى 
برســند و حفظ منافع و امنیت ملــى، همگرایى را 

ترویح کنند.
رحیمى چهان آبادى در پایان یادآور شــد: یک اصل 
در سیاســت خارجى آمریکا به نــام »تداوم« وجود 
دارد که بر اساس آن،، هر رییس جمهور و وزیر امور 
خارجه اى که روى کار بیاید بر ســر یک سرى اصول 
با هم توافق دارند  و کار تیم قبل را تداوم مى دهند. 
مــا ایرانى ها هم اگر به این نکته برســیم که در هر 
مقطعى سیاست هاى اصلى خودمان را از جمله حل 
مشــکلات مردم را ادامه دهیم و مانع تراشى مقابل 
دولت ها نکنیم، هم مردم راضى تر هستند و هم کشور 

آسیب کمترى مى بینند.

در شرایطی که به گفته شبکه خبری بلومبرگ به نقل از یک دیپلمات اروپایی 
آشنا به مذاکرات وین، پاسخ های ارائه شده از سوی ایران »سازنده« است، 

دولت آمریکا قادر به اتخاذ تصمیم سیاسی قاطع نیست

,,

گفت وگو

در این مملکت سیاست، اقتصاد و فرهنگ به هم وابسته است و چه شعار 
بدهیم و چه ندهیم، چه بخواهیم و چه نخواهیم، امروز سرنوشت کشورها و 
سیاست خارجی و داخلی آنها با هم پیوند خورده است. ما نمی توانیم بگوییم 

اقتصاد را اداره می کنیم، اما منهای ارتباط با جهان!

,,

 این گلایه از دوستان اصولگرا وجود دارد که زمانی که دولت در دستان اصلاح 
طلبان یا نیروی اعتدال بود این دید ملی را نداشتند و برجامی را پاره کردند 
که امروز خودشان در احیای آن تلاش می کنند و موضوعاتی را مورد هجوم 

قرار دادند که خودشان نتوانستند احیاء کنند

,,
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رئیس سازمان امور مالیاتی؛

از آخرین وضعیت مالیات خانه های لوکس تا بررسی دوباره پرونده فولاد
رئیس کل ســازمان امور مالیاتى ضمــن اعلام آخرین 
وضعیــت اخذ مالیات از خانه هــا و خودروهاى لوکس و 
همچنین خانه هاى خالى به تخلف صورت گرفته در فولاد 

مبارکه اشاره کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، داوود 
منظور در نشســت خبرى درمورد آخرین وضعیت اخذ 
مالیات از خانه هاى خالى توضیح داد: در بحث مالیات گیرى 
قدم اول شناسایى مودى و تشخیص میزان مالیات است 
که این کار در سال گذشته انجام  و خانه هاى خالى تا پایان 

تیرماه سال جارى شناسایى شدند.
وى ادامه داد: بالغ بر ۵20 هزار خانه خالى شناســایى شد 
که میزان مالیات این خانه ها 10 هزار و ۵00 میلیارد تومان 
محاسبه شــده و این موضوع به مودیان اطلاع داده شده 
است. این اطلاع رسانى هم از طریق سامانه بوده، هم پیامک 
و هم به صورت کتبى و از طریق پست.رئیس کل سازمان 
امور مالیاتــى از اعتراض 100 هزار مالک خبر داد و افزود: 
ایــن اعتراض ها را بــه وزارت راه منعکس کردیم تا دوباره 
مورد بررسى قرار بگیرد. البته هنوز تعداد زیادى از مودیان 
به سامانه مراجعه نکرده اند. اگر مودیان اعتراض دارند باید 
اعتراض خود را ثبت کنند تا رســیدگى شود.منظور ادامه 
داد: مالکان خانه هاى خالى باید تا پایان مرداد مالیات خود 
را پرداخت کنند در غیر این صورت ماهانه مشمول جریمه 
2.۵ درصدى مالیات تعیین شده مى شوند و هنگام نقل و 

انتقال خانه باید اصل و جریمه مالیات را پرداخت کنند.
مالیات خانه ها و خودروهای لوکس پیگیری می شود

وى در ادامه در پاسخ به سوال ایسنا در مورد مالیات خانه ها و 
خودروهاى لوکس توضیح داد: در مورد خانه ها و خودروهاى 
لوکس همان مسیر خانه هاى خالى طى مى شود. در این راستا 
رکوردهایى در سال گذشته داشتیم که بسیار ناچیز بود، زیرا 
شهردارى  اطلاعات کامل ارائه نداد اما این روند در سال جارى 
نیز دنبال مى شود و اطلاعات از شهردارى ها، سامانه ثبت و... 
جمع آورى مى شود.رئیس کل سازمان امور مالیاتى کشور 
ادامه داد: ســازمان تا پایان ســال فرصــت دارد اطلاعات 
خانه هاى خالى و لوکس و خودروهاى لوکس را جمع آورى 
کند. درحال حاضر فرایند مالیات گیرى از خودروهاى لوکس 
آغاز شده است.به گفته منظور تا روز گذشته 1۵0 میلیارد 
تومان مالیات از مالکان خانه هاى لوکس اخذ شــده است.

وى با بیان اینکه آستانه قیمتى که ملاک لوکس بودن بود 
افزایش یافته است، گفت: براى سازمان فرقى ندارد مالک چه 
کسى است باید مالیات پرداخت کند.معاون وزیر اقتصاد در 
مورد خانه هایى که داراى چند مالک هستند نیز توضیح داد: 
خانه خالى بر اساس خوداظهارى شناسایى مى شود و فرقى 
ندارد چند مالک دارد.منظور درمورد اســترداد ارزش افزوده 
اظهار کرد: در ســال 1۳۹۹، ۳۳00 میلیارد تومان، در سال 
1۴00، ۷200 میلیارد تومان و در چهار ماه نخســت سال 
جارى ۳000 میلیارد تومان ارزش افزوده استرداد شده است.

1۶۰۰ اعتراض مربوط به پزشکان
وى با بیان اینکه در ســامانه سوت زنى ۶000 اعتراض از 
سوى مردم ثبت شده اســت، گفت: از این تعداد 1۶00 
اعتراض گلایه مردم از پزشــکان اســت. به همین دلیل 

به پزشــکان اخطار دادیم و باید اگاه باشند که درصورت 
فرار مالیاتى از ابزار قانونى لازم استفاده مى کنیم. پزشکان 
مکلف هستند دســتگاه کارتخوان داشته باشند و از آن 
اســتفاده کنند.معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد: مردم باید 
تخلفات را اطلاع دهند، اگر به جاى استفاده از دستگاه پوز 
شماره کارت مى دهد مردم باید اطلاع دهند. فرار مالیاتى 
نباید موجب آزار مردم شــود. کتمان درآمد فرار مالیاتى 
و جرم محسوب مى شــود. براى این افراد پرونده کیفرى 

تشکیل مى شود.
چرا طلافروشان باید سالیانه ۶ میلیون تومان مالیات بدهند؟

وى در ادامه با بیان اینکه اطلاعاتى که از اصناف وجود دارد 
نباید کتمان شود، اظهار کرد: مالیات ابرازى اصناف رشد دو 
برابرى داشته است. چرا طلافروشان باید سالیانه ۶ میلیون 
و ابزارفروشان سالیانه چهار میلیون تومان مالیات بدهند؟ 
ما قاعده بازى را تغییر دادیم. تعداد اظهارنامه اشــخاص 

حقیقى ۵2 درصد رشد کرده است.
معاون وزیر اقتصاد افزود: تا سال 1۴00 تعداد کل مودیان 
2 میلیون و ۹1۵ هزار نفر بود که این تعداد در سال جارى 
به چهار میلیون و ۴۵0 هزار مودى رســیده و از این افراد 

مالیات یک میلیون و 800 نفر صفر شده است.
جزئیات دریافت ارزش افزوده در گمرک

منظور در مورد مالیات ارزش افزوده در گمرک توضیح داد: 
افرادى که کالا وارد مى کنند باید عوارض گمرک پرداخت 
کنند. مبناى محاسبه عوارض در سال گذشته ارز ۴200 
تومانى بود، اما اکنون نرخ ETS بود به همین دلیل مقدار 

ریالى عوارض زیاد شده است.
وى ادامه داد: طبق تصمیم شوراى عالى هماهنگى اقتصاد 
نرخ مالیات برخى کالاهاى اساسى یک درصد شد، اما سایر 

کالاها باید همان مبالغ را بپردازند.
شناسایی حساب های تجاری تا پایان سال

رئیس کل سازمان امور مالیاتى با بیان اینکه ملاک در سال 
گذشــته واریز به کارتخوان ها بود، اظهار کرد: به مشاغل 
توصیه مى کنیم اگر مى خواهند پرداخت و واریز غیرتجارى 
انجام دهند در حساب تجارى انجام ندهند زیرا تا پایان سال 

حساب هاى تجارى از غیرتجارى شناسایى مى شود.
منظور ادامه داد: دستورالعمل شناسایى و تفکیک حساب هاى 
تجارى در شــوراى پول و اعتبار شناســایى شده است که 
توسط بانک مرکزى به اطلاع مردم مى رسد. واریز در حساب 
تجارى به معنى درامد و فروش است.وى افزود: اگر حسابى 
غیرتجارى باشــد، اما براى امور تجارى اســتفاده شــود 
شناسایى خواهد شــد. تعداد دفعات واریز از یک حدى 
بالاتر باشــد بررسى  شده و به عنوان حساب مشکوک به 
تجارى تلقى مى شود.معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه در 
سال گذشته 18 میلیون و ۵00 هزار پوز شناسایى شد، 
اظهار کرد: از این تعداد ۹ میلیون نفر کارتخوان خود را غیر 
فعال و ۹ میلیون نفر به حساب مالیاتى خود متصل کردند.

جزئیات مالیات نهادهای حاکمیتی
معــاون وزیر اقتصــاد در ادامه درمورد مالیــات نهادهاى 
حاکمیتى از جمله ستاد اجرایى فرمان امام، استان قدس، 
بنیاد مســتضعفان و... توضیح داد: ایــن نگرانى در اذهان 
عمومــى وجــود دارد که آیا این نهادهــا مالیات پرداخت 
مى کنند؟ باید پاسخ دهم بله. همه فعالان اقتصادى فارغ از 
اینکه مالکیت متعلق به چه کسى باید مالیات پرداخت کنند.

منظور تاکید کرد: این نهادها هم اگر مالیات پرداخت نکنند 
مشمول مجازات مى شوند. اطلاعات اینکه در سال 1۴00 

چقدر مالیات ابرازى، پرداختى و... داشتند موجود است.
وى ادامه داد: در قانون پیش بینى شده است مالیاتى که 
از استان قدس رضوى اخذ مى شود به دلیل ارائه خدمات 
عمومى که توســط آســتان قدس ارایه مى شود به خود 

آستان برگردانده شود.
۷۰ هزار میلیارد تومان مالیات معوق

رئیس کل سازمان امور مالیاتى با بیان اینکه میزان مالیات 
معوق ۷0 هزار میلیارد تومان اســت، گفت: این معوقات 
مربوط به افرادى اســت که قابل شناسایى نیستند، براى 
مثال شرکت هاى کاغذى. به این صورت که عده اى براى 
فرار مالیاتى به نام چند متکدى و کارتن خواب شــرکت 
ثبت کــرده و وکالت تام الاختیار گرفتــه اند. ۴0 درصد 

معوقات مربوط به این شرکت هاى سورى است.

منظور ادامه داد: 20 درصد معوقات متعلق به کارت هاى 
بازرگانى است. عده اى به نام یک پیرزن در روستایى کارت 

بازرگانى صادر کردند، واردات کرده و بدهکار شده اند.
وى با تاکید بر اینکه مردم نباید حســاب و شماره کارت 
خود را به کســى بدهند، گفت: به حساب یک بازنشسته 
آمــوزش و پرورش 12 هزار میلیارد تومــان واریز و بعد 

برداشت شده بود، اما این فرد مشمول مالیات شده است.
۴ گروه کالایی مشمول مالیات بر عایدی سرمایه

رئیس کل ســازمان امور مالیاتى کشور در ادامه در مورد 
مالیات بر عایدى سرمایه توضیح داد: این طرح در سال هاى 
قبل در مجلس مطرح و کلیات آن تصویب شده و به زودى 

به قانون تبدیل مى شود.
منظور با تاکید بر اینکه هدف مالیات بر عایدى ســرمایه 
ایجاد درآمد مالیاتى نیست، گفت: اگر فردى ملک، خودرو، 
ارز و سکه خرید و پس از افزایش قیمت اقدام به فروش آن 
کرد باید مالیات پرداخت کند. در این راستا باید تدابیرى 

اتخاذ شود که بتوان خرید و فروش ها را ثبت کرد.
وى ادامه داد: در واقع باید براى معاملاتى که بین دو نفر 
انجام مى گیرد صورت حساب الکترونیکى صادر شود. این 
اتفاق در بســتر قانون پایانه هاى فروشگاهى امکان پذیر 
است. یک نسخه از هر خرید و فروشى که ثبت مى شود به 

سازمان مالیاتى مى آید.
بررسی طرح مالیات بر مجموع درآمد

معاون وزیر اقتصاد از بررسى طرح مالیات بر مجموع درآمد 
خبر داد و افزود: هدف این اســت که از یک نظام مالیاتى 
منبع محور به یک نظام مالیاتى فرد محور حرکت کنیم. 
یعنى هر سال هر خانواده یک اظهارنامه مالیاتى ارائه و در 

ان درامدها و هزینه هاى خود را گزارش دهند.
منظور ادامه داد: براى هر خانواده معافیتى در نظر گرفته 
شــده و مالیات آن بعد از معافیت تعیین مى شود. پیش 
نویس این طرح تهیه شــده و پس از بررسى در دولت به 

مجلس مى رود.
آخرین وضعیت پرداخت مالیات از سوی سلبریتی ها

وى با تاکید بر اینکه ســلبریتى ها اعــم از هنرمندان و 
ورزشکاران اگر درامدى دارند باید مانند سایر مردم مالیات 
دهند، گفت: البته در بودجه براى هنرمندان 200 میلیون 
تومان معافیت در نظر گرفته شــده اســت اما استقبال 
سلبریتى ها از پرداخت مالیات بالا بوده زیرا درآمد آن ها 
هم رصد مى شود و همه سلبریتى ها پرونده مالیاتى دارند.

بررسی دوباره پرونده فولاد
معاون وزیر اقتصاد در ادامه در مورد تخلف صورت گرفته 
در فولاد مبارکه اظهار کرد: تخلفات فولاد از جنس رعایت 
قوانین و مقررات قانون محاسبات بود که قطعا جنبه سود و 
زیانى هم دارد.منظور ادامه داد: سازمان امور مالیاتى مالیات 
را بر اســاس صورت هاى مالى که بنگاه ها ارایه مى کنند 
و توســط حسابرس تایید شده است تعیین مى کند. این 
ســازمان مرجع تشخیص تخلف یک شخص حقوقى در 
یک شرکت نیست.وى عنوان کرد: سازمان امور مالیاتى 
دوباره صورت مالى فولاد را بررســى مى کند و اگر تطابق 

نداشت و جنبه سود و زیانى داشت اصلاح مى کند.

واکنشهمتیبهاصلاحقانونبانکمرکزی
رییس کل اســبق بانک مرکزى گفت: قانون 
بانک مرکزى قطعا نیاز به اصلاحات واقع بینانه 
دارد که موجب اســتقلال عملیاتى همراه با 

اقتدار و صیانت اجرا در نظارت شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« عبدالناصر 
همتى در یادداشتى در فضاى مجازى نوشت: 
»قانــون بانک مرکزى قطعا نیاز به اصلاحات 

واقع بینانه دارد که موجب:
- استقلال عملیاتى همراه با اقتدار و صیانت اجرا در نظارت شود.

- در کنار هدف اصلى کنترل تورم، مانع بى ثباتى و رکود شود.
- بسته شدن راه هر گونه فشار دولت و مجلس بر آن شود.

- حضور مشورتى شوراى فقهى باشد، نه به عنوان رکن.«

افتشدیدقیمتدرمرغداری
رئیس هیات مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار 
استان تهران گفت: میزان صادرات تخم مرغ 
آنچنان جزئى است که نمى توان نام صادرات 
بر آن نهاد و مى توان گفت که صادرات عملا 

متوقف شده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« ناصر نبى 
پور در گفتگو با مهر؛ درباره آخرین وضعیت 

صادرات تخم مرغ از کشــور گفت: صادرات بسیار جزئى به کشور افغانستان داریم که 
میزانش آنچنان محدود است به طورى که نمى توان نام صادرات بر آن نهاد و مى توان 

گفت که صادرات عملًا متوقف شده است.
وى دلیل این مساله را قیمت بالاى تخم مرغ در داخل کشور دانست و افزود: قیمت هر 
کیلوگرم تخم مرغ ترکیه اى در سلیمانیه عراق ۳2 هزار تومان و این در حالى است که 

در داخل ایران قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ در همین حدود است.
این فعال بخش خصوصى اضافه کرد: دولت ترکیه به هر کیلوگرم صادرات 18 درصد 
سوبســید مى دهد.وى میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغدارى را رقمى 
بین ۳1 تا ۳2 هزار تومان اعلام و اضافه کرد: تولید تخم مرغ بسیار زیاد است و در عین 

حال مردم قدرت خرید این کالا را ندارند.
این فعال بخش خصوصى با بیان اینکه تولیدکنندگان در زیان شدید هستند، گفت: 
تنها امید تولیدکنندگان این است که هوا رو به خنکى برود و مصرف تخم مرغ در کشور 
افزایش یابد.به گفته وى، در حال حاضر قیمت تمام شده تولید هر کیلوگرم تخم مرغ 

رقمى بین ۴۴ تا ۴۵ هزار تومان است.

صادرات168برابریترکیهبهاروپانسبتبهایران
اتاق بازرگانى تهــران در جدیدترین گزارش 
خود به بررسى وضعیت تجارت ایران، ترکیه 
و عربستان سعودى به اتحادیه اروپا پرداخته 
که نشان از فاصله قابل توجه آمارها میان این 

سه کشور دارد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، اتحادیه اروپا با حضور 2۷ کشور یکى 

از اصلى تریــن حوزه هاى تجارى در جهان به حســاب مى آید و با توجه به این که این 
کشورها در سال 2021 بیش از 2100 میلیارد یورو واردات داشته اند به عنوان یکى از 

اصلى ترین مقاصد صادراتى میان کشورهاى مختلف به حساب مى آید.
با توجه به جنگ روسیه و اوکراین که منجر به افزایش قیمت نفت و انرژى و همچنین 
کالاهاى اساسى شد به نظر مى رسد که این اتحادیه براى رسیدن به نیازهاى خود باید 
روى کشورهاى جدید حساب باز کند. با این وجود آمارها نشان مى دهد که ایران فاصله 
قابل توجهى تا رسیدن به سهمى بالا در بازار اتحادیه اروپا دارد.گزارش اتاق بازرگانى 
تهران نشــان مى دهد که در نیمه نخست ســال 2022 ترکیه نزدیک به ۵0 میلیارد 
یورویى صادرات به اتحادیه اروپا داشــته است که این عدد در قیاس با آمار حدودا ۳۷ 

میلیارد یورویى سال گذشته افزایش ۳۴ درصدى را نشان مى دهد.
همچنیــن ترکیه در طول این مدت حدود ۴۶ میلیارد یــورو از اتحادیه اروپا واردات 
داشته که این عدد نیز در قیاس با سال گذشته افزایش 20 درصدى را نشان مى دهد.

در نیمه نخست سال 2022 عربستان سعودى به اتحادیه اروپا بیش از 1۷ میلیارد یورو 
صادرات داشته و در مقابل از این اتحادیه 1۴ میلیارد یورو واردات داشته است. این آمار 
نشــان مى دهد که در حوزه صادرات ۹۶ درصد و در حوزه واردات 1۴ درصد تجارت 

عربستان سعودى با اتحادیه اروپا رشد کرده است.
بررسى آمارهاى تجارى ایران نیز نشان مى دهد که در نیمه نخست سال جارى میلادى 
میزان صادرات ایران به اتحادیه اروپا تنها ۵۵۶ میلیون یورو بوده و در مقابل حدود دو 
میلیارد یورو نیز واردات ایران از این اتحادیه بوده است. به این ترتیب صادرات ایران ۳۶ 

درصد و واردات 11 درصد رشد کرده است.
مقایسه وضعیت آمارهاى تجارى نشان مى دهد که صادرات ترکیه به اتحادیه اروپا 1۶8 
برابر ایران و صادرات عربستان سعودى نیز ۵۹ برابر ایران بوده است. همچنین ترکیه 
تراز تجارى مثبت 2.۴ و عربستان سعودى مثبت 2.۹ میلیارد یورویى را ثبت کرده، ولى 

ایران در این حوزه تراز تجارى منفى 1.۵ میلیارد یورویى داشته است.
در ماه ژوئن سال 2022 صادرات ترکیه به اتحادیه اروپا 8.8 میلیارد یورو و عربستان 
ســعودى ۴.1 میلیارد یورو بوده و این در حالى اســت که ایران در این مدت تنها ۹1 

میلیون یورو به اتحادیه اروپا صادرات داشته است.

رالیبزرگیوروودلاردربازارهایجهانی
یورو در روز دوشــنبه براى مدت کوتاهى به 
ســطوح پایین تر از برابرى در برابر دلار قوى 
بازگشت و در پایین ترین حد پنج هفته اخیر 
خود قرار گرفت زیرا نگرانى در مورد توقف سه 
روزه عرضه گاز اروپا در اواخر این ماه و تشدید 

بحران انرژى وجود دارد.
به گزارش ایســنا و به نقل از بیزنس، پس از 

اینکه بانــک مرکزى نرخ هاى وام هاى کلیدى را کاهش داد، یوان چین به پایین ترین 
سطح خود در نزدیک به دو سال گذشته رسید.

همچنین پس از اینکه روسیه اواخر روز جمعه اعلام کرد که عرضه گاز اروپا به مدت 
سه روز از طریق خط لوله نورد استریم یک در پایان ماه جارى میلادى متوقف مى شود، 
یورو بیشترین فشار فروش در برابر دلار را متحمل شد.این ارز به 0.۹۹۹۴۵ دلار سقوط 
کرد که پایین ترین سطح از اواسط جولاى بود و آخرین بار 0.۴ درصد در روز کاهش 
یافت.شــاخص دلار آمریکا که این ارز را در برابر ۶ رقیــب از جمله یورو اندازه گیرى 
مى کند به 108.۴۷ رســید که بالاترین میزان از 1۵ جولاى است.دلار هفته گذشته 
2.۳۳ درصد افزایش یافت که بهترین رشــد هفتگى آن از آوریل 2020 اســت این 
افزایش در میان نظرات گروهى از سیاستگذاران فدرال رزرو رخ داد که تاکید داشتند 

براى مهار تورم بالا باید اقدامات بیشترى انجام شود.
بازارهــاى پول در حال حاضر ۴۶.۵ درصــد، افزایش ۷۵ واحدى دیگر نرخ بهره را در 
نشست بعدى فدرال رزرو در 21 سپتامبر نشان مى دهند. اقتصاددانان در نظرسنجى 

رویترز به افزایش ۵0 واحدى با افزایش خطرات رکود تمایل دارند.
بازدهى 10 ساله خزانه دارى ایالات متحده براى اولین بار از 21 جولاى در روز دوشنبه 
براى مدت کوتاهى به بالاى ســه درصد رسید.در حالى که بازدهى از بالاترین سطح 
خود خارج شد، دلار در برابر ین کاهش یافت و به 1۳۶.81 رسید. پیش از این، دلار به 

بالاترین سطح خود در برابر ین از 2۷ جولاى رسیده بود.

خبر

کمتر از 2۰ درصد منابع قرض الحسنه به وام ازدواج اختصاص داده  شد؛

تسهیلاتی که تسهیل نمی شود!
مطابق قانون بودجــه 1۴01 بانک ها باید 
از منابع قرض    الحســنه خود نســبت به 
پرداخــت وام ازدواج اقدام کنند اما طبق 
اطلاعات منتشرشــده کمتر از 20 درصد 
منابع قرض الحسنه به وام ازدواج اختصاص 

داده  شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر؛ یکــى از تبعات وضعیت اقتصادى 
سو را مى توان در مشــکلات اجتماعى و 
فرهنگى مشــاهده کرد، از این رو افزایش 
سن ازدواج و تبعات آن موضوعى است که 
نباید به راحتى از کنار آن عبور کرد. کاهش 
نرخ رشد جمعیت کشور به 0.۷۷ درصد، 
افزایش فسادهاى اجتماعى، افزایش نرخ 
طلاق به بیش از ۳0 درصد تنها بخشى از 
آفت هاى افزایش سن ازدواج در کشور است 
از طرفى یکــى از اصلى ترین فاکتورهاى 
تشدید این مسئله مشــکلات اقتصادى 
اســت که سیاست گذار براى کاستن از بار 
این مشکل پرداخت وام ازدواج به زوجین را 
پیش بینى کرده است، اما شنیده ها حاکى از 
آن است که برخى از بانک ها در جلساتى با 
بانک مرکزى با ادعاى اینکه منابع موردنیاز 

را جهــت پرداخــت وام ازدواج ندارند، از 
پرداخت آن سر باز مى زنند و تقاضاى اضافه 
برداشت از پایه پولى را دارند. متأسفانه این 
قضیه را نه تنها در وام ازدواج بلکه در انواع 
دیگر وام ها نیز شاهد هستیم. حال سوال 
این اســت که واقعیــت وراى این ادعاى 

بانک ها چیست؟
واقعیت به روایت آمار

مطابــق قانــون بودجــه 1۴01 بانک ها 
مى بایســت از منابع قرض   الحسنه خود 
نســبت به پرداخت وام ازدواج اقدام کنند. 
طبق اطلاعات منتشرشده از سوى بانک 
مرکزى و واکاوى داده هاى سال هاى قبل 
حکایت از آن دارد که بانک ها صرفاً کمتر 
از 20 درصد منابع قرض الحسنه را به وام 
ازدواج اختصاص داده اند.اگر میانگین نرخ 
رشد ســپرده هاى قرض الحسنه ده سال 
اخیــر را که ۳0% اســت براى پیش بینى 
امسال اســتفاده شود؛ پیش بینى مى شود 
حجم سپرده قرض الحســنه امسال ۴2۴ 
هزار میلیارد تومان شــود، که حدود ۹۷ 
همت سپرده جدید نسبت به سال 1۴00 

اضافه خواهد شد.

به علاوه هرســاله حدود 20 درصد از کل 
تسهیلات قرض الحسنه بازپرداخت مى شود 
که اگر این مقدار را هم به میزان سپرده هاى 
جدید اضافه کنیــم به راحتى منابع براى 
پرداخــت وام ازدواج تأمین شــده و حتى 
نیازى به کل حجم سپرده هاى قرض الحسنه 
نیز نخواهد بود. لذا نداشتن منابع پرداخت 

تسهیلات ازدواج بهانه اى بیش نیست
آن روی سکه

اما چرا بانک ها به هر درى مى زنند تا این 
منابع قرض الحسنه را براى خود حفظ کرده 

و تسهیلات ندهند؟
افرادى که پول خود را در قالب حســاب 
قرض الحسنه نزد بانک ها مى گذارند با نیت 
خیرخواهانــه ایــن کار را انجام مى دهند. 
واقعیت این است که چون این حساب هاى 
قرض الحسنه براى بانک هزینه اى ندارد و 
سودى به آن تعلق نمى گیرد، لذا این منابع 
بهترین نوع منبع براى بانکهاست تا آن را 
براى خود ســرمایه گذارى کند یا وام هاى 
خاص به کارکنــان و منتصبان خود ارائه 

کنند.
همان طور که اشــاره شــد بانک ها الزام 

قانونى دارند که منابع قرض الحسنه را در 
ردیف هاى خاصى مانند تسهیلات ازدواج 
صرف کرده و به مردم در اوضاع ســخت 

اقتصادى کنونى کمک کنند.
سوءاستفاده بانک ها

آمارهاى منتشرشده از سوى بانک مرکزى 
نشــان مى دهد در اسفندماه سال 1۴00، 
بدهى بانک ها به بانک مرکزى بیش از 1۴۶ 
هزار میلیارد تومان بوده که به نسبت مدت 
مشابه سال ۹۹، رشد حدود 2۴ درصدى 
داشته اســت. علاوه  بر  این، بدهى بانک ها 
به بانک مرکزى سهم ۳0 درصدى از رشد 
پایه پولى را داشته که یکى از عوامل اصلى 
و مؤثر بر رشد پایه پولى و به تبع آن رشد 
تورم است و تداوم روند اضافه برداشت ها به 
بهانه پرداخت وام ازدواج مى تواند مشکلات 
فوق الذکر را تشــدید کند. اما چرا شاهد 
مماشات و شاید همراهى بانک مرکزى با 

این قضیه هستیم؟
حلقه گم شده ای به نام شفافیت

بهانه تراشى هاى بى معنى بانک ها از جمله 
در مــورد تســهیلات ازدواج، معطوف به 
امســال نبوده و تقریباً هرساله بانک ها با 

این بهانه هاى واهى اقدام به اضافه برداشت 
از بانک مرکزى نموده اند، که باید ترمز این 
مساله کشیده شود. بازنده چرخه معیوبى 
که در بالا توضیح داده شد مردم خواهند 
بود. و یکى از دلایل اصلى این مشــکلات، 
نبود شــفافیت در نظام بانکدارى اســت. 
شــفافیت در نظام بانکدارى با گسترش 
و پیاده ســازى کامل ســامانه هایى نظیر 
»سمات« شفاف ســازى تسهیلات کلان 
تحقق پیدا مى کند، که درنتیجۀ آن، دیگر 
بانکى به بهانه نبود منابع حق مردم را در 
ارائه تسهیلات پایمال نخواهد کرد و منابع 
مردم نزد بانک ها بازیچه ســفته بازى ها و 
رانت خوارى نخواهد شــد. ولى متأسفانه 
شاهد اهمال و کم کارى بانک ها و مخصوصاً 

بانک مرکزى در این مورد هستیم.
در این میــان نباید از نقش بانک مرکزى 
به عنوان خط مشى گذار غافل شد. چراکه 
این نهــاد و به خصــوص معاونت نظارت 
بانک مرکزى به عنوان متولى مى بایســت 
ضمن شفافیت سازى ابهامات موجود در 
این زمینه با تخلفات احتمالى بانک ها نیز 

برخورد قاطع نماید.
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زاکانی:قانوندرآمدپایدارشهرداریها
اختیاراترامحدودنمیکند

شهردار تهران در واکنش به ابلاغ قانون درآمد 
پایدار شــهردارى ها گفت: نباید به این قانون 
نگاه صفر و صدى داشته باشیم؛ دست مجلس 

براى تصویب آن درد نکند.
علیرضا زاکانى در گفت وگو با ایسنا، در واکنش 
به ابلاغ »قانون درآمد پایدار شــهردارى ها و 
برخى انتقادات اعضاى شــوراى شهر تهران 

درباره کاهش اختیارات شــورا در تعیین عوارض شــهرى و ســپردن این مسئولین 
به شــکلى به وزارت کشــور گفت: تصور نمى کنم این طور باشد که محدودیت براى 
شهردارى ها ایجاد شود. این قانون اختیارات شهردارى ها و شوراها را محدود نمى کند.  

فکر مى کنم این قانون به تامین درآمد شهردارى ها کمک خواهد کرد.
وى تاکید کرد: نباید به این قانون نگاه صفر و صدى داشته باشیم، دست مجلس هم 

درد نکند.
به گزارش ایســنا، اخیرا مهدى جمالى نژاد، معاون عمران و توســعه امور شــهرى و 
روســتائى وزیر کشــور از تصویب و ابلاغ »قانون درآمد پایدار و هزینه شهردارى ها و 
دهیارى ها« خبر داد و آن را نقطه عطفى در حمایت از مدیریت شهرى و روستایى و 

شناسایى درآمدهاى پایدار براى شهردارى ها و دهیارى ها عنوان کرد.
وى در تشــریح برخى دســتاوردهاى مهم قانون، درآمد پایدار و هزینه شهردارى ها و 
دهیارى ها را ایجاد بســتر مناسب در زمینه مشــارکت و جذب سرمایه گذارى بخش 
خصوص در پروژه هاى شــهرى و روســتایى و امکان پیش بینى وضع عوارض و بهاى 
خدمات در صورت بهره مندى از خدمات شهرى و روستایى در محدوده و حریم شهر 

و روستا، برشمرد.
پیشــتر مهدى چمران، ریاست شــوراى اسلامى شهر تهران نیز با اشــاره به قانون 
درآمدهاى پایدار شــهردارى ها گفته بود: لایحه درآمدهاى پایدار شــهردارى که به 
تصویب رســیده است ما روى تعیین عوارض که به شکلى از شوراها گرفته شده و به 

وزارت کشور داده شده است انتقاد داریم.
به گزارش ایســنا، لایحه درآمد پایدار و هزینه شهردارى ها و دهیارى ها در جلسه اول 
تیرماه مجلس شوراى اسلامى به تصویب رسید و با توجه به اصلاحات به عمل آمده و 
تائید شوراى نگهبان مبنى بر عدم مغایرت با موازین شرع و قانون اساسى، نهم مرداد 
ماه جارى از سوى رییس مجلس شوراى اسلامى به رئیس جمهور ابلاغ و 11 مرداد ماه 

جهت اجرا به وزیر کشور ابلاغ شد.

تنها۲۴درصدازحجمذخایرسدهای
خراسانرضویآبدارد
مدیرعامل شــرکت آب منطقه اى خراســان 
رضوى گفت: در ســال آبى جــارى یعنى از 
ابتداى مهــر ماه 1۴00 تا کنــون فقط 2۴ 
درصد از حجم ذخایر سدهاى استان آب دارد 
که نســبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 

چشمگیرى دارد.
علیرضا طاهرى در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 

افزود: حجم ذخیره سدهاى خراسان رضوى در مدت مشابه سال آبى گذشته ۳2 درصد 
بود.وى اضافه کرد: هم اینک حجم آب موجود پشــت سدهاى خراسان رضوى ۳۷2 
میلیون متر مکعب اســت که این میزان در مدت مشابه سال آبى  گذشته ۴۹۶ متر 
مکعب بود.مدیرعامل شرکت آب منطقه اى خراسان رضوى گفت: حجم ورودى آب به 
سدهاى استان از ابتداى سال جارى تا کنون ۵8 میلیون متر مکعب و از ابتداى سال 

آبى جارى 1۶۶ میلیون متر مکعب است.
طاهرى از شهروندان خواست با رعایت مدیریت مصرف، زمینه را براى گذر از شرایط 
کم آبى فراهم کنند.خراسان رضوى داراى ۳2 سد در حال بهره بردارى در نقاط مختلف 
استان شامل تربت حیدریه، قوچان، مشهد، خواف، درگز، سبزوار، جغتاى، جوین، تایباد، 
تربت جام، چناران، ســرخس، نیشابور، کلات و فریمان است که سد دوستى به عنوان 
بزرگترین سد استان به صورت مشترک و با سهم مساوى بین ایران و کشور ترکمنستان 

در حال بهره بردارى است.

مدیرعامل مجمع خیرین مدرسه ساز استان مطرح کرد:
کمبودسرانهاستانداردفضایآموزشی

خراسانرضوینسبتبهمیانگینکشوری
مدیرعامل مجمع خیرین مدرسه ساز خراسان 
رضوى گفت: سرانه استاندارد فضاى آموزشى 
کشور ۵.2 متر مربع است، این درحالى است 
که خراسان رضوى یک متر کمتر از میانگین 
کشورى ســرانه فضاى آموزشى براى هر نفر 

دارد. 
به گزارش روزنامه »صبح امروز« محمد رنجبر 

در تور خبرى بازدید از مدارس اســتثنایى مشهد که روز گذشته در مدرسه استثنایى 
»تبســم دو« برگزار شد در رابطه با دستاوردهاى مجمع خیرین مدرسه ساز خراسان 
رضوى اظهار کرد: از دســتاوردهاى مهم فعالیت مجمع خیرین مدرسه ساز خراسان 
رضوى ایجاد ۵ هزار و 200 پروژه آموزش و پرورشــى از آغاز فعالیت این مجمع تا به 
امروز بوده اســت. همچنین حدود 2۵ هزار کلاس درس به یارى خیرین مدرسه ساز 
احداث شده که در این زمینه خیران استان مقام نخست را در میان دیگر استان ها از 

آن خود کرده اند. 
وى با بیان اینکه »در سال گذشته به همت خیران در استان خراسان رضوى 1۹۴ پروژه 
با۷۹0 کلاس درس و حدود 82 هزار متر مربع زیربنا به بهره بردارى رسیده است« اظهار 
کرد: در پنج ماه نخست سال جارى حدود ۶۵ تفاهم نامه جدید با خیران مدرسه ساز 
منعقد شده که تحقق این تفاهم نامه منجر به ایجاد 2۵ هزار متر مربع فضاى آموزشى 

و پرورشى در استان خواهد شد.
مدیرعامل مجمع خیرین مدرســه ساز استان بیان کرد: مشارکت مالى خیران مجمع 
مدرســه ساز در سال گذشته حدود 2۵0 میلیارد تومان بوده است. در این راستا یکى 
از اولویت هاى مهم مجمع، تامین فضاهاى آموزشــى و پرورشى براى دانش آموزان با 
نیازهاى ویژه است. گفتنى است خراسان رضوى با همت خیران استان مقام اول کشور 

را در رابطه با تامین مدارس براى این دسته از دانش آموزان در اختیار دارد. 
رنجبر با اشاره به اولویت هاى مجمع در حوزه مشارکت در پروژه هاى آموزشى توضیح 
داد: از اولویت هاى دیگر ما رسیدگى به مناطق محروم استان است. در واقع مهاجرت 
باعث شــده که روستاهاى اطراف مشهد از جمله منطقه تبادکان، تراکم دانش آموزى 
بالایى داشــته باشند؛ بنابراین در این زمینه نیاز به اقدامات و رسیدگى هاى بیشترى 

هستیم.
وى با اشاره به اینکه همه افراد مى توانند در امر مدرسه سازى مشارکت داشته باشند 
خاطرنشان کرد: افرادى که مى خواهند حتى مشارکتى خرد در مدرسه سازى داشته 
باشند، مى توانند از طریق پویش آجر به آجر در این امر خداپسندانه حضور داشته باشند.
این مقام مسئول تصریح کرد: گیاهان دارویى که قابلیت توسعه کشت در استان دارد 

شامل زیره سیاه و سبز، باریجه، سیاه دانه و گل محمدى است.
وى گفت: ســطح کشت گیاهان دارویى در این استان به جز گل محمدى، یک هزار و 

۹۷۶ هکتار است.
به گفته معاون بهبود تولیدات گیاهان دارویى سازمان جهاد کشاورزى خراسان شمالى 
در این استان هر ساله در سطح ۳ هزار و 8۳۹ هکتار نیز کشت زعفران انجام مى شود.

خبر

روایت هایی از چند آسیب

حاشیه زندگی مستأجرها درحاشیه شهر
 در طى سال هاى اخیر به دلیل اجاره هاى 
نجومى و پسرفت زندگى مردم ؛با پدیده اى 
به نام حاشیه نشینى بیشتر مواجه هستیم. 
بعضــى افراد کــه در مناطق متوســط 
کلان شهرى مثل تهران زندگى مى کنند 
مجبور به مهاجرت معکوس به حاشــیه 
شهرها یا شــهرهاى کوچکتر مى شوند. 
ایــن مهاجرت معکوس بــه دلیل تفاوت 
فاحــش فرهنگى که بیــن محیط قبلى 
زندگى و فضــاى جدید وجود دارد، باعث 
ایجاد مشکلات و آسیب هایى در خانواده 
و اجتماع مى شــود. در همین راستا ایرنا 
زندگى گفت وگویى را با دکتر سید محمد 
مطالعات  پژوهشــگر  چاوشیان،  حسین 
خانواده در دانشــگاه برن سوییس و مدیر 
عامل موسسه خاتم انجام داده که در ادامه 

مشروح آن را مى خوانید.
 اگر امکان دارد یک تعریف کلی از 

پدیده حاشیه نشینی بفرمایید؟
از جهات  نشــینى  پدیــده حاشــینه 
مختلفى حائز اهمیت است و پدیده هاى 
مختلفــى را در بر مى گیــرد. از حیث 
اهمیت یکى از مواردى اســت که مقام 
معظم رهبــرى در بحث آســیب هاى 
اجتماعى تأکید کردند و جزو اولویت ها 
ابعاد  قرار دادند. بحث حاشینه نشینى 
مختلفــى دارد و یــک مقولــه چنــد 
منظوره است که باید با یک دید جامع 
و اصطلاحا منظومه وار به آن نگاه کرد. 
اقتصادى،  اجتماعــى،  فرهنگى،  بحث 

سیاسى، امنیتى و غیره دارد.
 اجاره های نجومــی چه تأثیری بر 

حاشیه پدیده نشینی داشته اند؟
مسئله اى تحت عنوان مهاجرت معکوس 
داریم که افراد از استان ها به شهرستان ها 
و یا شهرهاى کوچک مى روند. صرفا بحث 
مهاجرت را نمى توان گفت خوب است یا 
بد. خانواده اى که به واســطه اجاره بهاى 
ســنگین و هزینه هاى زندگى مجبور به 
مهاجرت و دورى از منطقه محل سکونت 
خود مى شــود قطعا اولین مسئله اى که 
با آن مواجه مى شود مواجهه با یک نظام 

فرهنگى جدید است.
در کشور سنگاپور حاکمیت، شرایطى را 
درنظر مى گیرد که اگر خانواده، اطرافیان 
و اقوام در یک محیط آپارتمانى و مسکونى 
همه با هم باشــند حمایت هاى مادى و 
معیشــتى مى کنند. به دلیــل این که از 
آســیب هایى که در آینده بــا آن مواجه 

خواهند بود پیشگیرى کنند.
افرادى کــه در مرکزیتى قــرار دارند که 
آشــنایى دوطرفه با محیط اطراف وجود 
دارد و بــا آن نظــام ارتباطى و اجتماعى 
آشنا هستند امکان آسیب هاى اجتماعى 
و تخلفات در چنین شرایطى کاهش پیدا 
مى کند. چون در یک محیطى اســت که 
همه با هم آشنا هستند. این نظام ارتباط 
اجتماعى کــه مبتنى بر این اســت که 

شخص همه را مى شناسد.
در شهرهایى که مهاجرپذیر هستند درصد 
جرایم اجتماعى بالا است. یعنى در چنین 
شــرایط اقتصادى که خانــواده ناچار به 
مهاجرت به مناطق حاشیه اى که با بافت 
جدیدى مواجه مى شود و اطرافیان هم او 
را نمى شناسند درصد تخلف هاى اجتماعى 
بالا مى رود. به عنوان مثال در پردیســان 
قــم آمارهاى تخلفــات نوپدید و نوظهور 
نوجوانان و خانواده ها بیشتر است. یکى از 
علت ها این اســت که خانواده ها به مکانى 
مهاجــرت کردند که غریب هســتند و با 
یک فرهنگ غریبى مواجه شدند. لذا افراد 
این جرئت را به خود مى دهند که به این 
مسائل و آسیب هاى اجتماعى آلوده شوند.

در همان مناطق حاشیه نشینى اگر بتوانیم 
شرایط و سازو کارى را مهیا کنیم که بتواند 
کانون هــاى فرهنگى و اصلاح و تربیت به 

وجود بیاید. یعنى همان حلقه هاى میانى 
بتوانند حضور فعالانه اى داشــته باشند 
مى توان با کاهش آســیب هاى اجتماعى 
مواجه شد. اما در غیر اینصورت متاسفانه 
همین مســئله اقتصادى هم عاملى شده 

است که این آسیب ها را دو چندان کند.
تأثیرات اجتماعی حاشیه نشینی   

روی زندگی اشخاص چیست؟
مسئله اى دیگر در معضل حاشیه نشینى 
که با آن مواجه هســتیم، تفاوت سنت و 
مدرنیته اســت. در جامعــه مدرن با یک 
سرى ســازوکارها و ملزومات جدید و در 
جامعه ســنتى با  باورهــا و فرهنگ هاى 
قدیمى مواجه هستیم. در حاشیه نشینى 

تناقضى بین سنت و مدرنیته وجود دارد.
از یک طرف بافت ســنتى وجــود دارد و 
از طرفى جامعه، مدرن شــده است. پس 
بین حاشیه نشینى و شهرنشینى تفاوت 
چشــمگیر وجود دارد. افــراد به فضاى 
مجازى و وسایل ارتباط جمعى دسترسى 
دارند که این عامل باعث تشدید این تفاوت 
مى شود. شخص حاشیه نشین مدرنیته را 
مى بیند اما دسترسى به آن جامعه ندارد. 
این مسئله باعث خشم بیشــتر افراد در 
جامعه حاشیه نشینى مى شود که منجر 
به خشونت هاى حوزه خانوادگى مى شود یا 
روابط اجتماعى را تحت تأثیر قرار مى دهد 

و در تربیت فرزندان نیز اثر منفى دارد.
خیلى از اتفاقاتى که در حوزه روابط زوجین 
و خانواده ها، تربیت فرزند و فرزند پرورى 
ملاحظه مى کنیم متأثر از خشــم درونى 
افراد اســت. یعنى زن یا مــرد نارضایتى 
اجتماعى دارد که باعث اختلافات زناشویى 

مى شود. این قضیه قطعا در حاشیه نشینى 
بیشــتر وجود دارد. فرد حاشــیه نشین 
ایده آل ها را در اطراف خود و در مرکزیت 
شهر مى ببیند اما نمى تواند به یک سرى 
ایده آل هاى خود دســت پیدا کند و این 
باعث مى شود با فضاى ایده آلى که ترسیم 
مى کند تناقضى برایش به وجود بیاید که 
خشــم او را دوچندان کند و هم در حوزه 
خانوادگى و هم در حــوزه اجتماعى این 

خشم تاثیر خود را مى گذارد.
هم در تربیت فرزندان و هم زناشــویى و 
بحثهاى عاطفى و هم اجتماعى این مسئله 
صــدق مى کند. چون اگر خانواده ســالم 
نباشــد و ناامن باشد جامعه هم به همین 
سمت مى رود. یعنى ارتباط مستقیم بین 
خانواده و جامعه داریم. یک نکته دیگر هم 
بلاگرهاى فضاى مجازى اســت. شخص 
حاشیه نشین این مسائل را مى بیند چون 
هرطورى که باشد به موبایل و اینستاگرام 
دسترســى پیــدا مى کنــد. حتــى اگر 
حداقل هاى زندگى را نداشته باشد تلاش 
مى کند گوشى کف قیمت تهیه کند و وارد 

این فضاها شود.
زندگى بلاگرى چه چیزى بــه این افراد 
مى دهــد؟ یک زندگى غیــر حقیقى که 
آن بلاگر از زندگى و مراســم لاکچرى و 
ایونت ها مى گذارد باعث مى شود که یک 

حسرتى براى مخاطبین به دنبال داشته 
باشد و این حسرت منجر به خشم مى شود 
که این خشــم در تمام ســاعات زندگى 

خانوادگى و اجتماعى قابل مشاهده است.
 آیا حاشــیه نشــینی تأثیری بر 
در  است؟  گذاشته  افراد  فرزندآوری 
گذشته در مناطق حاشیه نشین تعداد 
فرزندان خانوار از خانواده های مرکز و 
شمال شهر بیشتر بود ،آیا اکنون هم 

وضعیت به همین ترتیب است؟
وقتى معیشت و وضعیت اقتصادى خانواده 
دچار مشــکل مى شود متاسفانه در حوزه 
فرزندآورى هم تأثیر مى گذارد. غیر از این 
که هزینه هاى سرسام آور براى فرزندآورى 
مثل هزینه هاى بهداشتى، درمانى و تربیتى 
و آموزشــى فرزند در فردى که حاشــیه 
نشین شده تأثیرگذار است اما تمام علت 
آن را نمى توانیم روى مســائل اقتصادى 
تمرکز کنیم. یعنى مسائل اقتصادى دلیل 

تامه در این بحث نیست.
در بحــث حوزه سیاســتگذارى و رفاهى 
خانواده، با رصد چند کشــور دنیا ، نقطه 
اشتراک همه این کشورها تأثیر زیاد بافت 
فرهنگى، اجتماعى و اقتصادى در مسئله 
فرزندآورى است. البته در مناطق حاشیه 
اى مرزى نگاه افراد به فرزندآورى این است 
که درآمدزایى شود. یعنى فرزنددار شوند تا 
یارانه به آنها بدهند و امتیازات دیگرى از 

کمیته امداد و غیره ... دریافت کنند.
 دولت چگونــه می تواند از افرادی 
که به اجبار و بــه دلیل وضعیت بد 
اقتصادی به حومه شهر کوچ می کنند 

و آنجا ساکن می شوند حمایت کند؟

دولت باید سیاســتهاى مســتقیم یا غیر 
مســتقیم را در نظر بگیرد )سیاست هاى 
بارز و صریح یا سیاســت هاى مستتر(. در 
سیاست مستقیم، باید براى حاشیه نشینى 
یک سیاســتگذارى را قرار دهد، آسیب ها 
و مســائل مرتبط را ببیند و بر اساس آن 
قوانینــى را دربرنامه هاى توســعه و غیره 

درنظر بگیرد.
سیاست غیر مستقیم مثل کاهش قیمت 
اقلام غذایى، انرژى، اجــاره بها و کنترل 
قیمت هــاى افسارگســیخته قطعا موثر 
خواهد بود. به عنوان مثال اگر روى مسئله 
اجاره بها سیاســتگذارى شود )سیاست 
مســتتر( مطمئنــا نتیجــه آن، کاهش 
آســیب هاى حاشیه نشــینى خواهد بود 
یعنى یک مســئله اجتماعى دیگر را غیر 

مستقیم درگیر مى کند.
اقدام خوب آیت الله رئیســى که در تاریخ 
انقلاب بى نظیر است، انتخاب یک دستیار 
ویژه در امر مردمى سازى دولت است که 
اتفاق بســیار مبارکى است. سهیم کردن 
مردم در حاکمیت باعث مى شود دیگر نگاه 
از بالا به پایین نباشــد یعنى از خود مردم 
بیایند و در حاکمیت نقش داشته باشند. 
اینجا  بحث حلقه هاى میانى و تشکل هاى 
مردمى است که بتوانند در صحنه حضور 
داشــته باشــند، دولت از این تشــکل ها 

حمایــت کند و این تشــکل ها مســائل 
آسیبهاى حاشینه نشینى را حل کنند.

اگر دولت یــا حاکمیت را در حل معضل 
حاشیه نشینى، مســتقیم با مردم مواجه 
کنیم به دلیل پیش فــرض منفى مردم 
به دولت و حاکمیت به خاطر سیاســت 
گذارى هاى نادرســتى که در ســال هاى 
قبل بوده یا عدم اجراى درســت قوانین 
ممکن است نتیجه مطلوبى نداشته باشد. 
بــه عنوان مثال در حــوزه فرزندآورى در 
سال هاى اخیر یک بى اعتمادى به وجود 
آمد. متاســفانه حداقــل حمایت ها هم 
اجرایى نشد. لذا بهتر است دولت به صورت 
مستقیم وارد سیاســتگذارى فرزندآورى 
نشود و از روش هاى غیر مستقیم استفاده 

شود.
اگر حمایت ها از تشکل هاى اجتماعى مثل 
گروه هاى جهادى، طــلاب، روحانیون و 
حتى سرشاخه هایى که به عنوان افراد قابل 
اعتماد محل هستند صورت بگیرد مى توان 
در بحــث کنترل و کاهش آســیب هاى 
اجتماعى در حوزه حاشیه نشینى توفیقاتى 
را داشــت. تجربه هم همین را نشان داده 
است به خصوص در چند سال اخیر جایى 
که کار، مردمى اداره شد به خاطر تناسب 
و شــناختى که مردم از آن منطقه دارند، 
توفیقات بیشــترى حاصل شد تا این که 
حاکمیت بیاید و یــک اتفاقى را بخواهد 
رقم بزند و این موضع گیرى هاى مردم هم 

مى تواند مانع این کار شود.
نکته بعدى سیاستگذارى رسانه اى است. 
بهتر است که رسانه هاى محلى، اجتماعى 
و غیره حضور پیدا کنند. مســئله را بازگو 

کنند و مســئولان را مــورد مطالبه قرار 
دهند. یعنى یک سیاستگذارى و جریان 
سازى رسانه اى شــکل بگیرد که مسئله 
آسیب حاشــینه نشینى که مطالبه مقام 
معظم رهبرى اســت و تا به امروز مغفول 

مانده است را بررسى کنند.
اگر در حوزه رسانه با یک سیاست گذارى 
رســانه اى و یــک امر راهبــردى مواجه 
باشــیم شــاهد این خواهیم بود که یک 
جریان سازى در این موضوع به عنوان یک 
دغدغه به وجود مى آید. ضمن این که نگاه 
ما این اســت که شاید برخى مسائل تا به 
مرحله پوشش رسانه اى نرسد موفق نشود. 
مسئله گاندوها در سیستان و بلوچستان، 
حمل و نقل از معبــر ناایمن و خطرناک  
روستائى ها در چند اســتان، خودسوزى 
زنان در دیشــموک، نمونه اى از مسائلى 
هستند که رسانه اى شدند و باعث شدند 
نگاه حاکمیت و دولت و مسئولین به آن 

معطوف شود.
 راه کار کاهش آسیب ها در پدیده 
حاشیه نشینی در چه مواردی خلاصه 
می شود؟ با توجه به تعدد این آسیب 
ها این امر امکان پذیر اســت یا این 
نواحی دیگر باید بــه حال خود رها 

شوند؟
حل مسئله حاشینه نشینى صرفا با ورود 

حاکمیت یا دولت ها نمى تواند موثر باشد. 
ما نیاز به حلقه هاى میانى، موسســات و 
تشــکل هاى مردمى داریم که بتوانند در 
صحنه حضور داشته باشند. این موسسات 
یا گروه هاى جهادى دو ویژگى باید داشته 
باشند؛ یکى شناخت مسئله حاشیه نشینى 
)تعریف، آسیب ها ، متغیرها و شاخص ها( 
است که به این برمى گردد که یک رویکرد 
علمى و آکادمیک پشت این جریان باشد. 
یعنى صرف حضــور در میدان نمى توان 
موفقیت آمیز بود. هــم در مقام نظر باید 
افراد و گروه هاى علمى بتوانند آسیب ها را 
رصد کنند و هم این که در مرحله میدان 
باید یک کارعملیات ویژه اى صورت بگیرد.

در موسســه خاتم )خانواده اســلامى و 
تربیت معنوى( که معطوف و متمرکز بر 
آسیب هاى اجتماعى حوزه زنان و خانواده 
است، تأکید کار بر ارتقاى فرهنگ خانواده 
محــورى مبتنى بر سیاســت هاى کلى 
خانواده نظام است که سال ۹۵ مقام معظم 
رهبرى ابلاغ کردند. در این موسسه نگاه بر 
این است که مسائلى مثل حاشیه نشینى و 
سایر آسیب هاى اجتماعى مرتبط با حوزه 
مســائل زنان و خانواده ابتدا با نگاه علمى 
دیده شــود. یعنى بدون پیوست علمى و 

نگاه پژوهشى نمى توان ورود داشت.
خیلــى از گروه ها حضور پیــدا مى کنند 
و بعد از مدتى مشــاهده مى شود که اثر 
چندانــى نمى گــذارد زیــرا عقبه علمى 
ندارد. البته مسئله صرفا هم علمى نیست. 
پژوهشــکده ها و مراکز علمى مختلف یا 
نهادهایى هســتند کــه کار علمى انجام 
مى دهند اما از کار میدانى غافل هستند. 
هردوى این موارد باید متناظر با هم باشد.

دراستان کهکیلویه و بویر احمد در مورد 
خودسوزى زنان در منطقه دیشموک براى 
اینکه بتوانیــم ورود کنیم و کار عملیاتى 
انجام دهیم، چند سفر تحقیقاتى داشتیم. 
حتى یک فیلم مســتندى هــم با اجازه 
مسئولان امنیتى تحت عنوان خودسوزى 
زنان در دیشموک و اعتیاد زنان در همان 
منطقه ساخته شد که بخشى از آنها مرتبط 
به حوزه هاى آسیب هاى حاشیه نشینى و  
فقر و حتى بحث هاى مرتبط با آسیب هاى 

نوظهور بود.
وقتــى در منطقه حضور پیــدا مى کنیم 
مى بینیم حتى با این که داده هاى علمى 
خوبــى داریم اما با یک ســرى داده هاى 
جدید روبه رو مى شــویم. به عنوان مثال 
علت تامه و مشکل اصلى واقعه خودسوزى 
زنان را فقر مى دانستند اما بعد از چندین 
مرحلــه پژوهش و حضور به این نکته پى 
مى بریم که شاید فقر علت تامه نیست؛ این 
موضوع چند عامله اســت و یکى از علت 

ها، فقر است.
مقــام معظم رهبرى تأکید داشــتند که 
در مکان هاى زیارتى، مواظب حاشــینه 
نشینى  و آسیب هاى آن باشیم. در منطقه 
شــاه عبدالعظیم تهران هم این مسئله را 
مى توان ملاحظه کرد. حتى در مشــهد 
مقدس هم آسیب هاى اجتماعى ویژه اى 
دیده مى شــود.اصلاح این موارد نظارت و 
کار و تلاش مداوم کارگروه هاى متخصص 

را طلب مى کند.
در معضل حاشیه نشــینى نیاز است که 
ابتدا حل مســئله صورت بگیرد و سپس 
حلقه هاى میانى، موسســات و تشکلهاى 
مردمى که مى توانند موثر باشــند بیایند 
و نقش آفرینى کنند. نهادهاى حاکمیت 
باید ورود کنند که البته تأثیر تشکل هاى 
مردمى بــراى اصلاح موضوعات تربیتى و 
فرهنگى بیشــتر خواهد بود. اگر درحوزه 
فرهنگى و باورها و رویه و هنجارهایى که 
آنجا هست را بتوانیم مدیریت کنیم شاید 
بتوانیم در بحث کاهش آســیب حاشیه 

نشینى پیشران باشیم.

 صرفا بحث مهاجرت را 
نمی توان گفت خوب است یا 
بد. خانواده ای که به واسطه 
اجاره بهای سنگین و هزینه های 
زندگی مجبور به مهاجرت و 
دوری از منطقه محل سکونت 
خود می شود قطعا اولین مسئله 
ای که با آن مواجه می شود 
مواجهه با یک نظام فرهنگی 
جدید است
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رسول یزدانی
ى گم شده در همهمه ى دلکش موها !
چشمان پر از مهر تو دریاچه ى قوها !*

لب هاى تورا باده پرستان نچشیدند
دستى نبرد ورنه کسى سمت سبوها

از لحظه ى خندیدنتان بود ، بهم ریخت
بازار گز و کاک و نبات و سمنوها

تا بلکه شبى بگذرى از مجلس آنان
نارنج بدستند همه خوش بر و رو ها

رفتى که دگر در نظر شهر نباشى 
بغضى شدى و راه کشیدى به گلوها

***
نرگس باغبانباشی
اى بیش از خواستن

انگار عهدنابودن بسته اى
این قُمرى ترسیده 

صفحه به صفحه
ازقناعت یک تصویر دانه مى چیند

دردى
 که حنجره اى داغ را به آواز مى خواند

حیران درتسلسل آغاز وانجامم
آب دارد بالا مى آید

واین سد ترک خورده
چنبره بر بى توانى خویش زده است

آن طرف
کنار تخته سیاه

یک پایم را بالا گرفته ام
و مى ترسم

از روزگار،
از درد،

از تنهایى...

۲سریالجدیدازساترامجوزگرفتند
در آخرین نشســت شــوراى پروانــه تولید 
ســازمان تنظیم مقررات رسانه هاى صوت و 
تصویر فراگیر )ســاترا(، محمدرضا شفیعى و 
حجت قاسم زاده اصل براى تولید سریال هاى 
»قمارباز« و »راه هاى فرعى« از ســاترا مجوز 

گرفتند.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 

از روابط عمومى ســاترا، در آخرین جلســه ى شوراى صدور مجوز تولید ساترا، چهار 
طرح ارسال شده به دبیرخانه شــورا مورد بررسى قرار گرفتند و طرح هاى »قمارباز« 
به تهیه کنندگى محمدرضا شفیعى و »راه هاى فرعى« به کارگردانى حجت قاسم زاده 
اصل تایید شدند.بنابراین گزارش، در ادامه ى جلسه، طرح »قهوه ترک« به نویسندگى 
محمدرضا رضایى راد و نغمه ثمینى و کارگردانى منیر قیدى که توســط رسانه »فیلم 
نت« ثبت شده بود ، مورد بررسى اعضا قرار گرفت و مقرر شد دو نفر از اعضاى شورا در 

نشست مشورتى با نویسنده و کارگردان، طرح سریال را ارزیابى کنند.
آخرین طرح بررسى شده در جلسه شورا، »بامداد خمار« به نویسندگى محمد داوودى 
و تهیه کنندگى حسن مصطفوى بود که مقرر گردید جلسه کارشناسى با نویسنده و 

تهیه کننده برگزار و نتیجه جلسه مشورتى براى شورا ارسال شود.
لازم به ذکر است شوراى صدور مجوز تولید به عنوان یکى از شوراهاى تخصصى ساترا، 
مسئول صدور مجوز تولید ســریال ها و برنامه ها براى انتشار در رسانه هاى صوت و 
تصویر فراگیر در فضاى مجازى اســت و اعضاى حقیقى و حقوقى این شورا به صورت 
منظم هر هفته دو بار تشکیل جلسه مى دهند و طرح هاى وصول شده به دبیرخانه را 

مورد بررسى و کارشناسى قرار مى دهند.

کشفتیر1۰۰۰سالهبراثرآبشدنیخ
آب شدن یخ هاى کوهستانى در نروژ، یک تیر 
بسیار سالم متعلق به عصر آهن را آشکار کرد.

بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از انشــنت اوریجینز، گروهى از کاوشــگران 
که مشغول جســت وجو در بخشى از یخ هاى 
درحال ذوبِ کوهســتان »یوتونهایمن« واقع 
در نروژ بودند، تیر تاریخى را کشف کردند که 

قدمت آن به حدود 1۵00 سال پیش، یعنى به عصر آهن بازمى گردد.این تیر که پیکان 
آن از آهن ساخته شده است، در مجموعه اى از سنگ هاى شکسته شده که بین تخته 

سنگ هاى عظیم تر قرار داشت، کشف شده است.
محققان معتقدند این تیر در ابتدا گم شــده و از طریق جریان آب در نقطه اى گرفتار 
شده است. همچنین گمان مى رود این تیر تاریخى تاکنون چندین بار در طول قرن هاى 
متمادى بر اثر آب شــدن یخ در معرض دید قرار گرفته باشد؛ چراکه هیچ اثرى از پرَ 
در انتهاى این تیر وجود ندارد.این نخستین بار نیست که خبر کشف ابزار و سلاح هاى 
تاریخى بر اثر ذوب شــدن یخ  کوهستان هاى نروژ منتشر مى شود. در طول یک دهه 
اخیر باستان شناسان از پدیدار شدن آثار تاریخى متعددى، از جمله سنگ هاى یادبود 
ماقبل تاریخ، صندل رومى و ۶8 تیر خبر داده اند.پیش تر، خبر کشف یک تیر متعلق به 

عصر حجر منتشر شد که هنوز پرهایى به انتهاى آن وصل بود.

»جنایتبیدقت«راهیتایوانشد
»جنایت بى دقت« به کارگردانى شهرام مکرى 

به جشنواره فیلم تایوان راه یافت.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
هنرانلاین، فیلم سینمایى »جنایت بى دقت« 
به کارگردانى شــهرام مکرى در ادامه حضور 
موفــق جهانــى در نهمین دوره جشــنواره 

بین المللى فیلم تایوان شرکت مى کند.
این فســتیوال بین المللى از 1۹ تا 28 آگوســت مصادف با 28 مرداد تا ۶ شهریوردر شهر 
»تایووآن« برگزار مى شود و »جنایت بى دقت« در بخش »لحظات جادویى« این فستیوال 
در روزهاى 22 و 2۶ آگوســت به نمایش گذاشــته خواهد شد.نســرین میرشب پخش 
بین المللــى فیلم را برعهده دارد. »جنایت بى دقت« در فســتیوال هاى متعددى از جمله 
ونیز، شیکاگو، ویناله، توکیوفیلمکس، شارجه، لوکزامبورگ، داکا، هنگ کنگ، بلژیک، کره 
جنوبى، مینیاپولیس، مکزیک، برزیل، پرتغال و... به نمایش گذاشــته شده و جوایزى را از 
این فستیوال ها از جمله ونیز، برزیل، مکزیک و... دریافت کرد. فیلم در سینماهاى فرانسه 
هم روى پرده رفت.نسخه نمایش خانگى »جنایت بى دقت« هم اکنون در ایران در دسترس 
است. چندى پیش نسخه بلورى این فیلم به همراه دیگر آثار مکرى هم در آمریکا منتشر شد.

کافهشعر

خبر

ثبت رکوردی جهانی چپ کردن خودرو بدون بدلکار 
بدلکاران ایرانى سکانسى از چپ کردن یک 
خوردو را براى نخســتین بــار بدون حضور 

بدلکار فیلمبردارى کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایســنا، مدتى قبل خبرى منتشر شد مبنى 
براینکهیکى از بدلکاران سینما دستگاهى را 
براى کنترل از راه دور اتومبیل به ثبت رسانده 
تا از این پس در فیلم ها یا سریال هایى که قرار 
است یک حادثه با اتومبیل رخ دهد، نیازى به 

حضور بدلکار در ماشین نباشد. 
حالا امیر بــدرى - بدلکار فیلم »اســکاى 
فــال« جیمز بانــد و برنده جایــزه انجمن 
 SCREEN ACTORS( بازیگران امریکا
GUILD AWARD( به همراه افشــین 

عراقى - دیگر بدلکار تیم فست فوروارد- آن 
طور که خود مطرح مى کنند رکوردى جهانى 
را در ســکانس چپ کــردن خودرو به ثبت 
رســاندند چرا که این صحنه بدلکارى براى 
چپ کردن خودرو بدون بدلکار براى اولین 
بار در دنیا و بصورت کاملا کنترلى انجام شده 

است.
این سیستم همین امســال توسط بدرى و 
تیمش ثبت اختراع شد و این بدلکار تاکید 
مى کند که دیگر نیازى به حضور بدلکار در 

سکانس هایى که ممکن است جان بدلکاران 
به خطر بیفتد نیست و این ایده قدمى بزرگ 

در صنعت بدلکارى خواهد بود.
بدرى مى گوید کــه این ایــده را با »اندى 
فیلم هاى  بدلــکارى  طراح  آرمســترانگ« 

»اسپایدرمن« مطرح کرده وضمن استقبال 
او از این ایده، قرار است در یکى از فیلم هاى 
هالیوودى صحنه هاى بدلکارى با همین روش 

فیلمبردارى شود.
ایــن بدلکار پیش تر درباره ســاخت و ثبت 

چنین سیستمى به ایسنا گفته بود:  حدود 
10 ســال قبل با ارشــا اقدســى روى این 
موضوع کار مى کردیم که بتوانیم به روشى 
دیگــر و بدون حضور بدلــکار در اتومبیل، 
صحنه هــاى تصادف هاى ســنگین و چپ 

کــردن را کار کنیم. ایــن را تا حدودى هم 
پیش بردیم، اما ارشا خیلى استقبال نکرد و 
بعد فعالیت ما از یکدیگر جدا شد و من هم 
دیگر کار را ادامه ندادم، اما بخاطر اتفاقى که 
براى خودش افتــاد و قبلا هم براى پیمان 
ابــدى رخ داده بود، تصمیــم گرفتم کار را 

دنبال کنم.
بدرى که در یکى دو سال گذشته مسئولیت 
بدلکارى فیلم هاى »برادران لیلا« ســاخته 
سعید روســتایى، »تفریق« مانى حقیقى و 
»جنگ جهانى سوم« هومن سیدى را برعهده 
داشته، اضافه کره بود: بعد از این اتفاق هاى 
تلخى که در بدلکارى رخ داد، ســینما کمى 
به این سمت رفت که سکانس هاى تصادف 
سنگین یا چپ کردن ماشین حذف شود، اما 
اگر بتوان امنیتى را ایجاد کرد که براى بدلکار 
خطرى ایجاد نشــود نگرانى ها کمتر خواهد 
شــد و در همین راستا با وسیله اى که ثبت 
اختراع آن هم انجام شــده و با مشورت یک 
مهندس مکانیک، به ســمت ساخت رفتیم 
و دیگر احتیاج نیســت از حضور بدلکار در 
ماشین استفاده شــود؛ یعنى دستگاهى در 
ماشــین نصب و با کنترل از راه دور تصادف 

انجام مى شود.

آرش امینی رهبر ارکستر و موسیقی دان؛

موسیقی ایران »جهانی« نمی شود!
شاید گاهى آثار موسیقى ایرانى اى چون 
قطعه »خرمشــهر« از مجید انتظامى را 
گوش داده باشیم که در فرم کلاسیک، با 
فضاى ایرانى و البته مذهبى اجرا مى شود. 
شاید گاهى به اشتباه این آثار را سمفونى 
بنامیم و یا برایمان سوال شود که چگونه 
مى شــود از تم هاى موسیقى مذهبى که 
از موسیقى ردیف دستگاهى الهام گرفته 
شده به موسیقى کلاسیک رسید و آن را 

در قالب ارکسترال پیاده کرد؟
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« براى 
درک بهتر ارتباط موسیقى بومى و محلى 
با موســیقى ارکســترال با آرش امینى ـ 
رهبر ارکستر ـ به گفت وگو نشستیم تا به 
پاسخ این سوال برسیم. او به خبرآنلاین 
گفت: ســمفونى به عنوان یکى از فرم ها 
یاقالب هاى آهنگسازى، یک تعریف دارد 
و اثرى اســت در چهار موومان. متداول 
شدن ساخت و اجرا و اوج و شکوفایى آن 
در دوران کلاســیک- رمانتکو حدوداً در 
سال هاى 1۷۵0 تا 18۵0 بوده است. این 
فرم از آثار موسیقایى بعدتر با آثار بتهوون 
و ســپس با آثار موسیقیدانان روس مثل 
سمفونى چهار، پنج و شش چایکوفسکى 

به رشد و تعالى رسید.
او ادامه داد: در یک سمفونى که از چهار 
بخش تشکیل شده؛ موومان ابتدایى که به 
آن موومان تند مى گویند و فرم ســونات 
دارد، مومان دوم آهســته اســت، مومان 
ســوم در زمان کلاسیک منوئت یا رقص 
بوده و بعد از زمان بتهوون کمى جدى تر 
مى شود و اسم اسکرتسو به خود مى گیرد 
و و موومــان چهارم هم تند اســت. حال 

بنابرایــن توضیحات نبایــد آثارى مانند 
عاشورا، خرمشــهر یا پیامبر را سمفونى 
نامیــد؛ زیرا هیچکدام این فرم را ندارند و 
تنها قطعات موسیقى هستند که مى توان 
ســاختار آنها را بررسى و در زیر مجموعه 

فرم هاى دیگرى طبقه بندى کرد.
روایت عاشورا به زبان هنر برای مردم دنیا

از او ســوال مى کنیم که چگونه مى توان 
این نوع آثار را در فضاى ارکســترال اجرا 
کرد؟ که او به اثر »خسوف« به آهنگسازى 
محمدسعید شریفیان اشــاره مى کند و 
پاسخ مى دهد: چندین موسیقیدان ایرانى 
و خارجى اثر »خسوف« را به آهنگسازى 
محمدسعید شریفیان، کارى خارق العاده 
خوانده اند. این اثر در هفت بخش است و 
اگر بخواهیم یک فرم موسیقى غربى براى 
آن پیدا کنیــم مى توان گفت »اوراتوریا« 
)یک اثر با مضمــون مذهبى که با آواز و 

تک خوان همراه( است.
امینى تصریح مى کند: آقاى شریفیان این اثر 
را در فضاى ارکسترال ساخته است؛ یعنى 
در فرم سازبندى و ارکستراسیون موسیقى 
غربى که یک ارکســتر سمفونیک بزرگ، 
گروه کر و تعدادى تک خوان باید آن را اجرا 
کنند. در این اثر داستانى روایت مى شود که 
حرکت امام و اصحابش از مکه به سمت کوفه 
را همراه با لحظــات جنگ، حمله، ایثارها، 
شهادت ها و شــام غریبان طى دو ساعت و 
در بخش هاى مختلف توصیف مى کند. اگر 
بخواهیم قیام عاشــورا را به زبان هنر براى 
مردم دنیا روایت کنیم، »خســوف« یکى از 
بهترین نمونه ها است. در مثالى دیگر یکى از 
تاثیرگذارترین و زیباترین آثارى که در رثاى 

سالار شــهیدان تصنیف شده »عاشورا« اثر 
جاودان لوریس چکنواریان است که متاسفانه 
تاکنون نیز اجراى آن توسط هیچ دستگاه یا 
نهادى حمایت نشده و چنین اثر گرانبهایى 

مورد بى مهرى قرار گرفته است.
نحوه استفاده از موسیقی دستگاهی

این رهبر ارکســتر همچنین درباره نحوه 
استفاده از موسیقى دستگاهى در این آثار 
بیان کرد: ایــن کار اصلا عجیب غریب و 
خارق العاده نیست؛ مثلًا آقاى شریفیان 
با ذوق و مهــارت کم نظیر خود در جاى 
جاى اثر خسوف از ملودى ها یا آوازهایى 
اســتفاده کرده اند که همه ما از کودکى 
و هم زمان با ایام عاشــورا با آنها خاطره 
داریم. او در کار خود حتى ریتم هایى که 
طبال ها و سنج نوازها استفاده مى کنند، به 

کار برده است.
او ادامه مى دهد: یا گفته مى شــود روزى 
چایکوفســکى در حال گــذر از کنار یک 
پادگان در ایتالیا بوده است که صداى مارش 
)رزم آهنگ( مى شنود که سربازان پادگان با 
آن رژه مى رفته اند. او بعدا این ملودى را در 
یکى از آثار خود به نام کاپریچیو ایتالیاین 
اســتفاده مى کند. همچنیــن بتهوون در 
سمفونى شماره شش خود بویژه در موومان 
ســوم و چهارم از ملودى هایى اســتفاده 
مى کند که در روستاهاى اطراف وین یا در 
خود وین مردم در مناســبت هاى مختلف 

آنها را مى نواختند.
با چیدن چند ساز قصد جهانی کردن 

موسیقی ایرانی را داشتند
امینى در پاســخ این پرسش که »چگونه 
مى توان موســیقى ایرانــى را در فضاى 

ارکســترال اجرا کرد؟ آیا ایــن امر تأثیر 
منفــى در صدا دهى ســازها نــدارد؟«، 
مى گوید: یــک زمانى عــده اى تصمیم 
گرفتند که موســیقى ایرانــى را جهانى 
کنند و فکــر کردند که »خــب چیکار 
کنیم؟ بیاییم ارکسترى درست کنیم که 
هشت تا تار، هفت تا کمانچه و 1۵ تا تار 
باس داشته باشد و به این صورت شکلى 
از یک ارکســتر با سازهاى ایرانى درست 
کنیم.« یا با اصول آهنگسازى غربى براى 
ارکســترهاى ایرانى اثر تولید کنیم ولى 
مسئله اینجاســت که هیچ چیزى با این 
اراده ناگهانى در موسیقى رخ نداده است، 
مثلا این گونه نبوده که بتهوون یک روز 
صبح از خواب بیدار شــود و بگوید: »من 
مى خواهم به دوران کلاسیک در موسیقى 
پایان ببخشم و از امروز موسیقى رمانتیک 
بنویسم و آغازگر موسیقى دوره رمانتیک 

در موسیقى باشم.«
او ادامه مى دهد: ایــن اتفاقات به تدریج 
رخ مى دهد و باید مثل یک تئورى علمى 
شــکل بگیرد، به این صــورت که نتیجه 
تجربه افراد مختلف طى سالیان در برشى 
از زمان به نتیجه برســد. به همین جهت 
ارکستر ســازهاى ایرانى که قصد جهانى 
ساختن موســیقى ایران را داشت، نتیجه 

نداد.
امینى درباره یکى از علت هایى که موجب 
بى نتیجه ماندن ارکســتر سازهاى ایرانى 
شد، بیان مى کند: ویژگى ساختمان ساز 
تار به این صورت اســت که نمى توان 10 
ســاز تار را با هم کوک کرد و یک ساعت 
نواخت؛ چون تار ساختمانى قدیمى دارد 

و سیم ها، کوک آن، پوست روى کاسه ها و 
خرک آن به شکلى است که نوازنده پس 
از اینکــه پنج تا 10 دقیقه نواخت، کوک 
ساز تغییر خواهد کرد. این موارد درست 
نیست، مانند این اســت که بخواهیم با 
پاشیدن پنیر پارمیزان روى قرمه سبزى 

آن را جهانى کنیم.
گوشه هایی که صدها سال است که 

خوانده می شود
او ادامــه داد: در اثــر »خســوف« آقاى 
شریفیان، با اینکه از ردیف موسیقى ایرانى 
و گوشــه هایى که صدها ســال است که 
خوانده مى شود، نمونه بردارى شده ولى 
به خاطر دانشى که داشته، ربع پرده ها را 
حذف کرده است و به جاى آن به نحوى 
در ارکستر با سازهاى مختلف رنگ آمیزى 
کرده  که همان حس را به شنونده منتقل 

مى کند.
این هنرمند در توضیحات بیشــتر بیان 
مى کند: مثلا ارکســترى کــه اثر آقاى 
چکناواریان را اجــرا مى کند حداقل 2۴ 
ویولن دارد که این تعداد ویولن نمى توانند 
یک »فا سرى« را که مخصوص موسیقى 
ایرانى است، عین هم بنوازند. خصوصیت 
موســیقى هاى محلى این اســت که اگر 
صبح قطعــه اى را بنوازیــد، عصر همان 
روز صــداى »فا س« متفاوت خواهد بود. 
همچنین نت »فا سورى« در دستگاه هاى 
مختلف صداى متفاوت دارد، بنابراین اگر 
بخواهیم اثرى را براساس موسیقى ایرانى 
ارکستراسیون کنیم بهتر است که فواصل 
بسیار کوچک و حدود یک چهارم پرده با 

تمهیداتى در کل قطعه تعمیم دهیم.

محمدامین همدانى تهیه کننده انیمیشن سینمایى 
»پسر دلفینى« با بیان اینکه این فیلم از ۹ شهریور 
به سینماها مى آید، عنوان کرد که علیرضا طلیسچى 
خواننده پاپ 2 قطعه براى »پسر دلفینى« خوانده 

است.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، 
محمد امین همدانى تهیه کننده انیمیشن سینمایى 
»پسر دلفینى« به کارگردانى محمد خیراندیش در 
گفتگویى ضمن اعلام تاریخ ۹ شــهریور به عنوان 
تاریــخ آغاز اکران عمومى این اثر در ســینماهاى 

کشور، توضیح داد: »از آنجایى که ما قصد داشتیم 
سرگروهى ایران مال را براى اکران عمومى داشته 
باشیم و اکران فیلم قبلى به نمایش درآمده در این 
سرگروه، به دلیل همزمانى با ایام محرم یک هفته 
تمدید شــد، به همین دلیل بعد از اعلام شــوراى 
صنفى نمایش براى اکران »پســر دلفینى« از دوم 
شــهریور، ما یک هفته برنامه خــود را به تأخیر 
انداختیم و فیلم را از ۹ شهریور روانه پرده سینماها 

مى کنیم.«
او درباره انتخاب ماه شهریور براى اکران عمومى این 

اثر گفت: »ما مناسبت هایى را داشتیم که هر یک 
مى توانست ارزش ویژه خود را براى اکران عمومى 
این انیمیشن داشته باشد اما احساس مى کنیم بازه 
زمانى فعلى، بهترین زمانى بود که مى توانســتیم 

»پسر دلفینى« را اکران عمومى کنیم.«
ایــن تهیه کننــده در پایان مطرح کــرد: علیرضا 
طلیسچى خواننده پاپ، دو قطعه براى این انیمیشن 
سینمایى خوانده است که با مضمون مادر در این 
فیلم استفاده شده است. قصد داریم تا قبل از اکران 

عمومى فیلم یکى از این قطعات را منتشر کنیم.

طلیسچی برای یک انیمیشن 
آهنگ می خواند!
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میزبانیاززائرانپاکستانیازطریقطرح
ملیمهمانامامرضا)ع(
مدیر کل میــراث  فرهنگى، گردشــگرى و 
صنایع  دستى خراسان رضوى از مذاکره براى 
تسهیل سفر زائران حضرت رضا)ع( در ایالت 
سند پاکستان خبر داد و گفت: طرح »مهمان 
امام رضا)ع(« علاوه بر تســهیل سفر زائران 
داخلى ظرفیت  پذیرش براى میزبانى از زائران 

پاکستانى را نیز دارد.
ســیدجواد موســوى اظهار کرد: به منظور 

افزایش تعاملات گردشــگرى بین ایالت سند پاکســتان و جمهورى اسلامى ایران به 
همت سرکنسولگرى جمهورى اسلامى ایران در کراچى دومین نشست تخصصى دفاتر 
زیارتى ایالت سند پاکستان و دفاتر گردشگرى و زیارتى جمهورى اسلامى در این شهر 

آغاز شد.
وى ادامه داد: در همین راستا نخستین جلسه مشترک به همت سرکنسول جمهورى 
اسلامى در کراچى و سازمان غیردولتى رفاهى زائران ایالت سند پاکستان با حضور مدیر 
کل میراث  فرهنگى، گردشگرى و صنایع  دستى خراسان رضوى، مدیر عامل شرکت 
مادر تخصصى توســعه ایرانگردى و جهانگردى کشــور، مدیران معاونت گردشگرى 
وزارتخانه، مدیران دفاتر خدمات مسافرتى استان و دفاتر زیارتى ایالت سند پاکستان 

برگزار شد.
موسوى در این جلسه با اشاره به اهمیت توسعه روابط زیارتى بین ایالت سند و مشهد 
به ارائه طرح مهمان امام رضا)ع( به  عنوان یک طرح با ظرفیت هاى ملى و بین المللى 
پرداخت و گفت: بسته هاى سفر زیارتى و ویژه براى  زائران با خدمات اقامتى و پذیرایى 

تهیه و تدارک دیده شده است.
روح الله حسین زاده، مدیر عامل شرکت مادر تخصصى توسعه ایرانگردى و جهانگردى 
نیز در این جلسه با اشاره به حمایت هاى ملى از طرح مهمان امام رضا)ع( براى زائران 
پاکستانى اظهار کرد: طرح ملى مهمان امام رضا)ع( با هدف تعمیق سفرهاى زیارتى 
خانواده محور و سازمان یافته براى زائران داخلى و خارجى از سوى شوراى عالى زیارت 

کشور تصویب شده و در حال برنامه ریزى و انجام است.
بر اساس گزارش روابط عمومى اداره  کل میراث  فرهنگى، گردشگرى و صنایع دستى 
خراســان رضوى وى ادامه داد: در این طرح نگاه ویژه اى به آسان سازى سفر شیعیان 
و علاقه مندان به زیارت امام رضا)ع( به  ویژه از کشــورهاى همجوار مانند افغانستان، 

پاکستان، عمان و عراق انجام شده است.

تشکیلپروندهقضاییبرای۲نفرازکارکنان
شهرداریمشهد

رئیس مرکز اطلاع رســانى و امور بین الملل 
شهردارى مشهد گفت: براى 2 نفر از کارکنان 
شــهردارى مشــهد در روزهاى اخیر پرونده 
قضایى تشکیل شده است اما این افراد با قید 

وثیقه آزاد هستند.
به گزارش ایلنا از مشهد، سید ناصر نعمتى در 
این خصوص افــزود: پرونده مربوط به برخى 

هزینه کردها است . پرونده در مرحله تحقیقات است و بازپرس پرونده تا پایان تحقیقات 
براى آنها وثیقه تعیین کرده اســت و جزئیات پرونده پس از پایان تحقیقات مشخص 

مى شود.
مدیرکل بازرسى شهردارى مشهد نیز روز گذشته اعلام کرده بود: در برخورد با تخلفات 
جدى هستیم و در همین راستا از ابتداى دوره به صورت مستمر رصد و پایش صورت 

گرفته و گزارشهایى به دستگاه قضا و سازمان هاى نظارتى ارسال شده است.
ســید حمید موسوى افزود: منتظر رسیدگى به برخى پرونده ها و اعلام نتیجه قانونى 

آنها هستیم.

پیشرفت1۵درصدیپروژهانتقالآباز
دریایعمانبهخراسانرضوی

مدیر عامل شــرکت آب  منطقه اى خراسان 
رضوى با اشــاره به پروژه انتقال آب از دریاى 
عمان به خراســان رضوى گفــت: این پروژه 
هم اکنون در حال اجراست و حدود 1۵ درصد 

پیشرفت فیزیکى داشته است.
علیرضــا طاهــرى بــا حضــور در تحریریه 
خبرگزارى ایسنا در خصوص وضعیت پروژه 
انتقال آب از دریاى عمان به خراسان رضوى 

اظهار کرد: وظیفه شرکت آب منطقه اى استان مطالعه، تامین و حفاظت از منابع آب 
بخش کشــاورزى، صنعت و شرب است اما وظیفه ادارات آبفاى استان و مشهد توزیع 
آب در مراکز شهرى و روستایى است. مشهد در کنار 2 شهر دیگر در سطح کشور اداره 

آبفاى شهرى و استانى جداگانه در اختیار دارد.

مدیر عامل شرکت آب  منطقه اى خراسان رضوى درباره پروژه انتقال آب از دریاى عمان 
به خراسان رضوى تصریح کرد: در آغاز کار این پروژه مطالعه اى در سطح شرق کشور با 
در نظر گرفتن سه استان سیستان و بلوچستان و خراسان هاى رضوى و جنوبى صورت 
گرفت. بر اساس این مطالعه مشخص شد شرق کشور براى پیشبرد صنایع، خدمات و 
شرب ۹00 میلیون متر مکعب در سال کمبود آب دارد. همان زمان وزارت نیرو براى 
1۴ استان دیگر نیز مطالعه اى را آغاز کرده بود. در حقیقت با توجه به اینکه خراسان 
رضوى استان مرزنشین است و با افغانستان، پاکستان و ترکمنستان مرز مشترک دارد، 

به آن اجازه داده شد مطالعات را به صورت جداگانه پیش برد.
وى افــزود: اخیرا با توجه به محدودیتى که دولت در تامین اعتبار طرح هاى عمرانى 
دارد، مجموعه اى از شــرکت هاى بزرگ صنعتى، فولادى و معدنى شکل گرفته و این 
شرکت ها مجموعه سرمایه گذارى به نام اینواسکو تاسیس کرده اند که وظیفه اش تامین 
آب صنایع و معادن شرق کشور است. این مجموعه عملیات اجرایى فاز یک انتقال آب 
از دریاى عمان به شرق کشور را بر عهده دارد. بر اساس آخرین آمارها در مرحله اول 
این پروژه تامین 280 میلیون متر مکعب آب براى اســتان سیستان و بلوچستان در 
نظر گرفته شــده که شامل تخصیص 100 میلیون متر مکعب آب براى بخش شرب 
و 180 میلیون متر مکعب براى بخش خدمات و صنعت اســت.  مدیر عامل شرکت 
آب  منطقه اى خراسان رضوى بیان کرد: همچنین ۶0 میلیون متر مکعب آب از پروژه 
انتقال آب از دریاى عمان براى خراسان جنوبى جهت تامین آب مورد نیاز بخش هاى 
صنعت و خدمات و 120 میلیون متر مکعب آب نیز براى بخش هاى صنعت و خدمات 
خراسان رضوى تخصیص یافته است. انتقال آب از دریاى عمان به خراسان رضوى در 

فاز اجرایى است و پیش بینى مى شود تا چهار سال آینده به بهره بردارى برسد.
طاهرى افزود: در حال حاضر مسیرسازى انتقال آب از مشهد به تربیت حیدریه با حدود 
120 کیلومتر طول خاتمه یافته است. همچنین عملیات اجرایى مسیر خاش به زاهدان 
در حال انجام است. مسیر خضرى به خواف نیز در حال اجراست. لوله این پروژه به قطر 

800 میلیمتر در شهرک صنعتى کاویان در حال ساخت است.
وى تاکید کرد: با توجه به اینکه مجلس براى رفع کمبود آب در اســتان سیســتان 
و بلوچســتان قانون گذارى کرده و هم یک آیین نامه اجرایى براى این منظور توسط 
هیات دولت ارائه شده است، بنابراین درخواست مى شود براى مصارف آبى خراسان هاى 
جنوبى و رضوى نیز قواعدى تدوین شــود. در همین راستا شرکت اینواسکو پیشنهاد 

کرده قیمت شیرین سازى آب شرب شامل قاعده گذارى شود.  
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مدیرعامل مجتمع صنعتى اســفراین با بیان 
اینکه تولید هدفمند و اجراى طرح هاى توسعه 
اى در فولاد اســفراین با قدرت عملى خواهد 
شد، اظهار کرد: تغییر سیاست تولید مجتمع 
صنعتى اســفراین از تناژ محــورى به ارزش 
محــورى و محصولات با ارزش افــزوده بالا و 
تولید هدفمند و بازار پایدار، نقشــه راه حرکت 

مجتمع صنعتى اسفراین خواهد بود.
به گزارش صبح امروز، سعید کاظمى، صادرات 
به کشورهاى همسایه به شرط تأمین نیازهاى 

داخل کشور و تولید قطعات استراتژیک مورد نیاز صنایع داخلى را از 
دیگر برنامه هاى این مجتمع عظیم صنعتى عنوان کرد.

وى درخصــوص اهداف اصلى تیم مدیریتى جدید مجتمع صنعتى 
اســفراین گفت: افزایش ظرفیت ذوب ریــزى از طریق خرید کوره 
جدید و ارتقاء ظرفیت دهى کوره ذوب فعلى، ارتقاء توان ماشــین 
CCM و احداث خط نورد در این مجتمع جهت توسعه و افزایش 

سبد تولیدات مجتمع صنعتى اسفراین با تولید شمشهاى با مقاطع 
مربع و ساختمانى از اهداف کلیدى و مهم این مجتمع است.

مدیرعامل مجتمع صنعتى اســفراین ضمن تشکر از پیگیرى هاى 
نماینده مردم اســفراین در مجلس شوراى اسلامى جهت پیگیرى 
مشــارکت صندوق توســعه ملى مبنى بر خرید کوره جدید براى 

افزایــش ظرفیت ذوب ریــزى این مجتمع، 
خاطرنشان کرد: با انجام این طرح ها یک فولاد 
اسفراین دیگرى متولد خواهد شد که موجب 
توسعه روزافزون کشــور، استان و شهرستان 

اسفراین مى شود.
ســعید کاظمى در ادامــه افــزود: در حوزه 
مســئولیت هاى اجتماعى تــلاش داریم که 
کمک ها هدفمند شــود و در مواردى که در 
این حوزه تعریف شده، تمرکز یابد و همچنین 
تمرکز حساب هاى مالى به شهرستان اسفراین 
و در اولویت بعدى استان خراسان شمالى باشد و تأمین تمام نیازهاى 

مجتمع از داخل شهرستان اسفراین انجام گیرد.
به گزارش روابط عمومى مجتمع صنعتى اسفراین وى با اشاره به 
اینکه ســال 1۴01 از ســوى مقام معظم رهبرى به سال »تولید، 
دانش بنیان، اشــتغال آفرین« نامگذارى شده است از همکارى و 
استقبال مجتمع صنعتى اسفراین با شرکت هاى دانش بنیان خبر 
داد و تصریــح کرد: با توجه به توســعه پروژه ها و افزایش نیازهاى 
تحقیقاتى و دانش روز در مجتمع صنعتى اسفراین و لزوم گسترش 
ارتباط با شــرکت هاى دانش بنیــان و مراکز تحقیقاتى، همکارى 
مشترک بین مجتمع صنعتى اسفراین و شرکت هاى دانش بنیان 

آغاز شده است.

معاون ســواد آموزى اداره کل آموزش و پرورش 
خراسان شمالى از وجود 1۹88۵ بیسواد در این 

استان در فاصله 10 تا ۴۹ سال خبر داد.
رسولى در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: بیشتر 
این افراد، اولیاى بى سوادان هستند که یکى از 
راه هایى که براى جلوگیرى از ترک تحصیل مى 

شود باسواد کردن  اولیاى بى سواد است.
وى افزود: بر اســاس آخرین آمار، میانگین نرخ 
باســوادى در جمعیت هدف 10تا ۴۹ســال در 
کشــور ۹۶.۹۵ درصد اســت کــه در این میان 

خراسان شمالى با نیم درصد عقب ماندگى از میانگین کشورى، چهارمین استان بى سواد 
کشور است.به گفته رسولى شهرستان هاى فاروج، رازو جرگلان و مانه و سملقان بیشترین 

تعداد بى سوادان استان را دارند.
وى در ارتباط با قرارگاه جهادى بیان کرد:  قرارگاه »عدالت تربیتى و نصیب آموزشى برابر« 
که سهم سوادآموزى در آن اقدام جهادى علیه بیسوادى و شناسایى و جذب و آموزش افراد 
بیسواد است باید برابر مفاد قرارگاه افراد بازمانده از تحصیل را جهادى شناسایى و نسبت به 

جذب و آموزش سواد به آنها اقدامات لازم انجام شود.
این مقام مســئول ادامه داد: خانواده اى که مشکل فقر دارد اولین موردى را که در زندگى 
اش حذف مى کند هزینه هاى تحصیل و آموزش است و در واقع یک سال افزایش سطح 
سواد تا 10درصد ارزش درآمد ناخالص یک کشور را افزایش مى دهد که این امر را مى توان 

در سطح اقتصادى خانواده هاى فاقد سواد دید.

طرح های توسعه ای فولاد اسفراین عملیاتی می شود وجود ۱۹۸۸5 بیسواد در خراسان شمالی

تحقق وعده رییس جمهور؛

وام خرید دام در خراسان شمالی پرداخت شد
خرید حمایتى دام، پرداخت تسهیلات و تهاتر گوشت 
با نهاده از جمله وعــده هایى بود که رییس جمهور 
در سفر دوم تیرماه به دامداران خراسان شمالى داد، 
اینک بعد از 2 ماه این وعده ها محقق شــد و صنعت 

دامپرورى در این خطه جان دوباره گرفت. 
لاشــه هاى لاغر در قصابى هاى خراســان شمالى 
حکایت روشــنى از وضعیت دشــوار و سخت بخش 
دامپرورى در این خطه از شمالشــرق کشور را دارد 
و ناله هاى دامداران به دلیل گرانى نهاده هاى دامى 
که در تابســتان گرم و زمســتان سخت این منطقه 
کوهستانى دست از تولید بر نمى دارند به خوبى گواه 
شرایط دردناک و پیچیده این قشر از تولید کنندگان 

و زحمتکشان خراسان شمالى است.
چند سالى است که خشکسالى، گرانى نهاده هاى دامى 
و ناتوانى در تامین خوراک دام موجب شده تا دخل و 
خرج دامداران خراسان شمالى همخوانى نداشته باشد 
و به همین علت دام هاى مولد به ویژه گوسفندان نژاد 
افشار، مغان و کردى راهى کشتارگاه ها مى شوند و این 

قصه درناک هر ساله تکرار مى شود.
دام هــاى لاغر، بره هاى نارس و مولد که امید تکثیر 
و افزایش جمعیت این موجود با ارزش را مى دهد به 
این ترتیب در چرخه مواد غذایى کمرنگ مى شود و 

این ذخایر استراتژیک دامى از بین مى روند.
خراسان شــمالى که با دارا بودن بیش از 2 میلیون 
راس دام ســبک و حدود 80 هزار راس دام سنگین 
از آن به عنوان قطب دامپرورى کشــور یاد مى شود 
در این ســال ها گرفتار خشکسالى، کاهش بارندگى 
و فقر مراتع و کمبود علوفه شده است و دامداران به 
ناچار بخشى از دام هاى خود را براى تامین نقدینگى 
به بازار عرضه مى کنند و واسطه گران از این فرصت 
استفاده کرده و سهم زیادى از این زحمت را نصیب 

خود مى کنند.
دلالان در آشــفته بازار علوفــه و نهاده هاى دامى به 
حدى پا را فراتر گذاشته بودند که علاوه بر اینکه نرخ 
علوفه را تعیین مى کردنــد، همان کاه و یونجه را از 
روســتاییان خریدارى و در فصل سرما با چند برابر 
قیمت در بازار عرضه مى کردند ضمن اینکه واسطه 
گران به ترویج شــایعاتى با این ترفند که وجوه طرح 
خرید تضمینى دام عشــایر بــه موقع پرداخت نمى 
شــد، تلاش مى کنند تا دامدار از عرضه دام به این 
طرح منصرف و خــود دلال با قیمت بالاتر از دامدار 

خریدارى کند.
نکته دردناک این است که بسیارى از دام هاى سبک 
و ســنگین مولد که به عنوان ذخایر ژنتیک اســتان 
محسوب مى شــوند، راهى کشتارگاه ها مى شوند و 
این روند صنعت دامدارى اســتان را به شدت تهدید 
مى کنــد و تمامى این موارد موجــب کمبود دام به 
خصوص در فصل زمســتان و افزایش قیمت گوشت 

قرمز مى شود.
 بازدید رییس جمهور از شهرک دام 

بســیارى از مشکلات دامداران این خطه در بیست و 
ششمین سفر رییس جمهور پاسخ داده شد و آیت الله 
رییســى که در دوم تیرماه جارى به خراسان شمالى 

ســفر کرد در بدو ورود از شهرک دامپرورى »قارلق« 
بجنورد بازدید و چندین راهکار ارایه کرد و اکنون این 
راهکارها بسیارى از مشکلات این قشر زحمتکش را 

برطرف کرده است.
رییس جمهور در بازدید از شهرک دامپرورى قارلق از 
نزدیک در گفت و گو با دامداران در جریان مشکلات، 
خواسته ها و مسائل این قشر تولید کننده قرار گرفت 

و راهکارهاى لازم را ارایه کرد.
آیــت الله رییســى در این بازدید بر رفع مشــکلات 
دامداران، خرید حمایتى و تضمینــى از دامداران و 
تســهیل در پرداخت تسهیلات به قشر تولید کننده 
تاکید کرد و حتى این موضوع را در شوراى ادارى نیز 
مطرح کردند و چالش هاى این بخش که به دغدغه 
اى بــراى تولید کننده ها تبدیل شــده بود را مورد 

بررسى بیشتر قرار دادند.
رییــس جمهور همچنین در این بازدید ضمن انتقاد 
از ضعف خراســان شمالى در زیرساخت هاى صنایع 
تبدیلى دستور داد تا زنجیره صنایع لبنى در این خطه 
از شمالشرق کشور تکمیل شود و اکنون رایزنى هاى 
لازم براى احــداث کارخانه لبنیات در بجنورد انجام 
شــد و تسهیلات ویژه اى نیز براى آن در نظر گرفته 

شده است.
وزیر جهاد کشاورزى که در این بازدید رییس جمهور 
را همراهى مى کرد در این شهرک، خراسان شمالى 
را پایلوت تهاتر گوشت با نهاده دامى معرفى کرد و بر 
اساس این طرح، دولت گوشــت دامدار را به صورت 
حمایتى خرید مى کند و نهــاده دامى را در اختیار 

آنها قرار مى دهد.
شهرک دامپروى قارلق شهرســتان بجنورد یکى از 
بزرگترین شــهرک هاى دامپرورى خراسان شمالى 

است.
 تهاتر گوشت با نهاده 

شاید مهمترین رهاورد سفر هیات دولت به خراسان 
شمالى که براى دامداران کشــور رقم خورد، اجراى 
طرح تهاتر گوشت تولیدى دامداران با نهاده است که 
این طرح به صورت پایلوت در این اســتان آغاز شد و 
این طرح کمک شــایانى به این قشــر خواهد کرد و 
دســت واسطه ها را از خرید دام زنده با قیمت پایین 
کوتاه مى شــود و دامداران بــراى خرید نهاده دیگر 

دغدغه اى نخواهند داشت.
وزیر جهاد کشاورزى که رییس جمهور را در سفر به 
خراسان شمالى همراهى مى کرد بر خرید تضمینى 
گوشــت قرمز دامداران تاکید کــرد و در این زمینه 
اظهار داشت: گوشت تولیدى دامداران سطح کشور با 
نهاده هاى دامى تهاتر مى شود که این طرح به صورت 

پایلوت از خراسان شمالى آغاز مى شود.
سیدجواد ساداتى نژاد افزود: تامین نهاده هاى دامى از 
دغدغه هاى اصلى دامداران محسوب مى شود و با این 
راهکار مشکل اصلى این قشر برطرف و دست واسطه 
گران نیز از بازار گوشــت دام کوتاه مى شود و دامدار 

بیشترین بهره را خواهد برد.
اما دولت در ســفر به خراسان شــمالى تنها به این 
راهکارها اکتفــا نکرد و با اختصــاص 21۵ میلیارد 

تومان اعتبار به عشایر استان به عنوان مهمترین قشر 
تولیدکننده دام در اســتان نقطه روشــنى را در این 
حوزه ترسیم کرد که 100 میلیارد تومان از این اعتبار 
براى اجراى پروژه هاى مختلف در ایل راه ها و خرید 
ماشین آلات راهسازى، ۶0 میلیارد تومان براى تامین 
آب آشــامیدن مورد نیاز عشایر و ۵۵ میلیارد تومان 

براى سایر اقدامات زیربنایى هزینه مى شود.
از طرفى سه هزار میلیارد تومان اعتبار در این سفر به 
بخش کشاورزى مصوب شد که 2 هزار میلیارد تومان 
براى بخش آب و خــاک و یکهزار میلیارد تومان آن 
براى ایجاد خط اعتبارى براى توسعه صنایع تبدیلى 
و تکمیلــى از جمله راه اندازى کشــتارگاه صنعتى 

اختصاص مى یابد.
با این حال اختصاص اعتبار ویژه، تجهیز و راه اندازى 
کشتارگاه صنعتى تا حد زیادى چرخه معیوب عرضه 
گوشت در این استان را اصلاح مى کند ضمن اینکه 
خرید حمایتى گوشت و صادرات گوشت به کشورهاى 
حاشــیه خلیج فارس در دستور کار مسوولان استان 

قرار دارد.
خرید حمایتی پنج هزار و ۷۷۰ راس دام 

خرید حمایتى دام از دیگر رهاوردهاى ســفر رییس 
جمهور به خراسان شمالى محسوب مى شود که آیت 
الله رییســى در این سفر براى برطرف کردن مشکل 
دامداران دســتور خرید حمایتى را دادند و این اقدام 
بعد از یک هفته عملیاتى شــد و خرید حمایتى دام 
در دســتور سازمان جهاد کشاورزى خراسان شمالى 

قرار گرفت.
اگرچه قبل از سفر رییس جمهور به این استان طرح 
خرید تضمینى 10 تــا 1۵ درصد قیمت دام زنده را 
در این اســتان افزایش داد، ولى مشکلات مدیریتى 
تنها کشتارگاه نیمه صنعتى بجنورد موجب شد تا آن 
طور که انتظار مى رفت این خریدها تاثیر مثبتى بر 
بازار نداشته باشد ولى در حال حاضر با واگذارى این 
کشــتارگاه به بخش خصوصى مشکل این بخش نیز 

برطرف شد.
مدیر امور دام ســازمان جهاد کشــاورزى خراسان 
شمالى در این باره مى گوید: خرید حمایتى دام یک 
هفته بعد از سفر رییس جمهور به استان عملیاتى شد 
و تاکنون پنج هزار و ۷00 راس دام سبک و ۷0 راس 
دام سنگین از دامداران این استان خرید حمایتى شد.

مهدى شــکارى مى افزایــد: در این طرح قیمت دام 
نر ســبک زنده به ازاى هر کیلوگرم 8۵ هزار تومان، 
گوساله 88 هزار تومان توسط شرکت پشتیبانى امور 
دام استان خریدارى و به صورت گوشت قرمز منجمد 
و بسته بندى شده به سایر استان ها ارسال شد. این 
اقدام در قالب دستورالعمل طرح »خرید گوشت قرمز 
منجمد از محل مازاد تولید کشور« انجام مى شود که 

از دامداران دام نر پرورارى خرید مى شود.
پرداخت 228 میلیارد تومان تسهیلات

علاوه بــر خرید حمایتى دام از دامــداران براى رفع 
کمبود نقدینگى نیز از ســوى دولت »دامدار کارت« 
براى این قشر در نظر گرفته شد که با اختصاص آن 
بخشــى از مشکلات این قشر براى خرید انواع علوفه 

دامى برطرف خواهد شد.
بر این اساس دولت در قالب »دامدار کارت« تا سقف 
اعتبــارى 2 میلیارد ریال و نرخ ســود 10 درصد در 
حمایت از تامین نهاده  به دامدار تسهیلات مى دهد 
و اولویت اول بانک کشاورزى در سال 1۴01 حمایت 
از تامین نهاده هاى کشــاورزى در قالب دامدار کارت 
و ســامانه بازارگاه اســت و افزایش ســقف اعتبارى 
دامدار کارت از ۵0 میلیــون تومان به 200 میلیون 
تومان، کاهش نرخ ســود این تسهیلات از 11 به 10 
درصد، تسهیل شرایط اعتبارسنجى و اخذ تضامین و 
بسیج تمام شــعب بانک کشاورزى در سراسر کشور 
براى صدور دامدار کارت و پرداخت تسهیلات خرید 
نهاده هــاى دامى، از جمله اقداماتى اســت که بانک 
کشاورزى براى رونق واحدهاى تولیدى در دستور کار 

قرار داده است.
موضوع قابل توجه در رابطه با این تسهیلات، تأکید 
وزیر کشاورزى است مبنى بر آنکه قوانین سخت رایج 
بر دریافت وام هاى بانکى نباید در این موضوع توسط 
بانک ها اعمال و این نوع از حمایت تا حدى مشکلات 

دامداران را برطرف خواهد کرد.
رییس ســازمان جهاد کشــاورزى خراسان شمالى 
در این بــاره مى گوید: تاکنــون 228 میلیارد تومان 
تسهیلات بانکى ســرمایه در گردش در قالب دامدار 
کارت به فعالان بخش هاى امور دام، شیلات، آبزیان، 

طیور و زنبور عسل این استان پرداخت شد.
محمــد محمد زاده مــى افزاید: این تســهیلات با 
هــدف کمک به تامین نقدینگى دامداران براى تهیه 
نهاده هاى دامى از مراکز توزیع معرفى شده از سوى 
جهاد کشاورزى در اختیار بهره برداران قرار مى گیرد و 
در مجموع این میزان تســهیلات سرمایه در گردش 
دامدار کارت به چهار هزار و 2۳2 پرونده در اســتان 

پرداخت شد.
وى مى افزاید: از ابتداى امســال تاکنون؛ 10 هزار و 
8۶۷ پرونده بــا ۶۳۳ میلیارد تومان اعتبار در بخش 
هاى امور دام، شیلات و آبزیان و طیور و زنبور عسل به 
بانک هاى عامل معرفى شد که از مجموع این تعداد  
10 هــزار و ۷2۹ پرونده با مبلغ 1۶۹ میلیارد تومان 
مربوط به دام سبک و سنگین است و این پرونده ها 
در حال بررســى است و تسهیلات به نوبت پرداخت 

مى شود.
به گزارش ایرنا، طبق آمار تنها در ۶ ماه سال گذشته 
خشکسالى چهار هزار و 800 میلیون ریال به دامداران 
و زنبورداران اســتان خسارت زد که بیشترین آن در 

بخش دامدارى بوده است.
دامداران استان بیشتر به صورت سنتى فعال هستند 
و بخش بیشتر دام سبک استان در اختیار خانوارهاى 
عشایرى است که خشکســالى به مرانع آسیب زده 
اســت و اینک بایــد براى تغذیه دامــى به این بهره 
برداران کمک شــود تا دام خــود را در چرخه تولید 

نگهدارى کنند.
استان خراسان شمالى داراى 8۳۶ هزار نفر جمعیت 
اســت که ۴۴ درصد آن در نواحى روستایى سکونت 

دارند.
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احتمالاعزامنشدنژیمناستهابه
قهرمانیآسیابهخاطرایمیل!

تیم ملى ایروبیک ژیمناستیک ایران به دلیل 
در دست نبودن ایمیل فدراسیون احتمالا به 

مسابقات قهرمانى آسیا اعزام نخواهند شد.
بــه گــزارش ایســنا، تیــم ملــى ایروبیک 
ژیمناســتیک ایران قرار اســت با ۹ ورزشکار 
عازم مسابقات قهرمانى آسیا تایلند شوند اما 
رییس کمیته ایروبیک ژیمناستیک مى گوید 

به احتمال ۹0 درصد نمایندگان ایران این مسابقات را از دست خواهند داد.
علت اعزام نشــدن تیم ملى در دست نبودن ایمیل فدراسیون است که با وجود اینکه 
مهلت ریاســت اینچه درگاهى یک سال اســت که به پایان رسیده است هنوز ایمیل 
فدراسیون در اختیار او است و سرپرست جدید این فدراسیون نتوانسته است کارهاى 

لازم براى اعزام تیم ملى را فراهم کند.
البته دو روز قبل نیز محمد پولادگر معاون ورزش قهرمانى وزارت ورزش نیز این موضوع 
را تائید کرده و گفته بود که »متاســفانه صحت دارد و از سوى نهادهاى نظارتى ورود 
کردیم تا ایمیل را بگیریم. متاسفانه همکارى نکردند با اینکه دوره آنها تمام شده است.«
فدراسیون ژیمناســتیک ۶ ماه بعد از پایان ریاست زهرا اینچه درگاهى در بلاتکلیفى 
به ســر برد تا اینکه 2۳ دى 1۴00 وزارت ورزش و جوانان حمید احمدى را به عنوان 
سرپرســت این فدراسیون انتخاب کرد. با پایان دوره ۶ ماهه سرپرستى احمدى، وزیر 
ورزش ابتدا ســید طاهر علوى را به عنوان سرپرســت جدید فدراسیون ژیمناستیک 
معرفى کرد اما به دلایلى این حکم لغو و زهره مرزوقى به عنوان سرپرست فدراسیون 

ژیمناستیک معرفى کرد.
جاى تعجب اســت که چرا سرپرستان فدراسیون، مسئولان وزارت ورزش و نهادهاى 
بالاتر نتوانســته اند بعد از گذشــت یکســال این موضوع را حل کرده و حالا نزدیک 

مسابقات قهرمانى آسیا کاسه چه کنم چه کنم به دست گرفته اند.
مهدى جلیلى رییس کمیته ایروبیک ژیمناستیک درباره این اعزام به ایسنا گفت: ثبت 
نام ها انجام شــده اما چون ایمیل در اختیار رییس فدراسیون قبلى است مشکلاتى به 
وجود امده اســت. آنها مى گویند ثبت نام ها را انجام داده اند اما از طرفى وزارت ورزش 
مى گوید براى اعزام نیاز به ایمیل اســت تا بتوانند با فدراسیون جهانى تماس بگیرند. 

مراحل بعدى اعزام مثل رزرو هتل مانده که ایمیل در اختیار فدراسیون فعلى نیست.
رییس کمیته ایروبیک ژیمناستیک در ادامه گفت: مى گویند تا ایمیل نداشته باشیم 
ارتباطى با فدراسیون جهانى نیست. تیم اعزامى به مسابقات قهرمانى آسیا تایلند 1۶ 
نفر شامل ورزشکار، مربى، داور و سرپرست بود. فدراسیون مى گوید براى اعزام مشکلى 
ندارد و براى بخش مالى هم با وزارت ورزش هماهنگ شده و قرار است مساعدت کند. 

منتهى مشکل همین ایمیل است.
او در پاســخ به این سوال که آیا تیم به این مسابقات اعزام نخواهد شد گفت: احتمال 
۹0 درصد ورزشکاران اعزام نخواهند شد. در همین چند دقیقه پیش هم که در جلسه 
بودیم احتمال اعزام ضعیف بود. ورزشکاران ما ۵ ماه است که در اردو بودند خیلى براى 
این مســابقات زحمت کشیدند، در کشورهاى اســلامى هم مدال گرفتند ولى با این 

شرایط فرصت اعزام به آسیا را از دست خواهند داد.

فیفاITCپورعلیگنجیراصادرکرد
فدراسیون جهانى فوتبال کارت بازى مدافع 

تیم فوتبال پرسپولیس را صادر کرد.
به گــزارش خبرگزارى تســنیم و به نقل از 
 سایت باشــگاه پرسپولیس، مجوز بین المللى 
بازى مرتضى پورعلى گنجــى براى بازى در 

لیگ برتر ایران صادر شد.
ایــن بازیکــن به ایــن ترتیــب از این پس 
اجازه همراهى سرخپوشــان را دارد. باشگاه 

همچنین پیش از این براى دریافت کارت بازى این بازیکن اقدام کرده اســت و فقط 
براى تکمیل روند کار باید این مجوز دریافت مى شد که با تلاش هاى صورت گرفته، 

این امر محقق شد.

عکسیادگاریباپیراهنسرخ
مهاجم پیشــین تیم فوتبال استقلال تهران 
بر ســر جزئیات پیوســتن به پرسپولیس به 

توافقات کامل رسید.
به گزارش خبرنگار مهر، شیخ دیاباته مهاجم 
فصل گذشــته الغرافه قطر پــس از خروج از 
جمع شاگردان آندره استراماچونى به باشگاه 
پرسپولیس پیشــنهاد شــد تا رضا درویش 

درباره حضور او با یحیى گل محمدى در بیستم تیرماه جلسه اى را برگزار کند.
ســرمربى پرسپولیس با توجه به اســتراتژى فنى مد نظرش خواهان جذب مهاجمى 
فعال در محوطه جریمه حریفان شد تا مذاکره با دیاباته به تعویق بیفتد. جذب یورگن 
لوکادیا از بوخوم آلمان باعث شد تا درویش بار دیگر پیشنهاد جذب دیاباته را به گل 
محمدى مطرح کند تا این مهاجم اهل مالى که ســابقه پوشیدن پیراهن استقلال را 

در کارنامه دارد با پیشنهاد ۴00 هزار دلارى در مذاکره شرکت کند.
مدیر برنامه هــاى دیاباته خواهان افزایش برخى بندهاى فنى همچون پاداش گلزنى، 
تعداد دقایق حضور در مســابقه و پاداش هاى قهرمانى شــد کــه بعضى از آنها مورد 
موافقت درویش قرار گرفت تا پیش نویس نهایى قرارداد در اختیار دیاباته قرار بگیرد.

پیروزی تاریخی تیم ملی والیبال زنان ایران برابر کره جنوبیمشکل تیم ملی فوتسال از نگاه سرمربی لیگ برتری

ادامه تناقض گویی های تاج در پروژه تطهیر خودش 

از سقوط ویلموتس تا مستقل بودن در شعار

اصغرى مقدم معتقد است تیم ملى بدون داشتن بازى ها 
بزرگ دوستانه راهى جام ملت هاى آسیا مى شود.

جواد اصغرى مقدم، سرمربى تیم فوتبال قند کاترین آمل 
در گفت وگو با ایسنا درباره شرایط تیمش گفت: متاسفانه 
تیم ما مشــکل بدنى داشت و این مساله هم در دیدار با 
چیپس کامل و هم در دیدار با مس سونگون قابل مشاهد 
بــود. ما برنامه خود را طورى چیــده بودیم که از هفته 
هشــتم به بعد این مشکل حل شود و بتوانیم پر قدرت 

مقابل رقیبان حاضر شویم.
وى ادامه داد: بازى دشــوارى با تیم خوب مقاومت البرز 
داریم اما با حمایت هــواداران و تلاش بازیکنان در این 
دیدار پیروز مى شــویم. شرایط تیم بهتر شده و بازى به 

بازى انگیزه ما بیش تر مى شود.
سرمربى قند کاترین آمل درباره شکست سنگین هفته 
گذشــته برابر مس ســونگون اظهار کرد: تیم ما خوب 
بازى کرد و نتیجه اى که اتفاق افتاد، نتیجه واقعى بازى 
نبود. متسفانه تیم ما خیلى دیر به خود باورى رسید که 
مى تواند مقابل مس بایســتد. البته بازى با تیمى که ۴ 
بار قهرمان لیگ ایران شــده  است و ستاره هاى بزرگى 
هم دارد، آن هم در تبریز بسیار دشوار است ولى نتیجه 
مى توانست به این ســنگینى نباشد. ما دیر به خودمان 

آمدیم و این دلیل چنین شکست سنگینى بود.
ملى پوش پیشین فوتســال ایران درباره حضور ایران در 
تورنمنت دوستانه تایلند و هم چنین جام ملت هاى آسیا 
تصریح کرد: مشــکل اصلى تیم ملى نداشتن بازى هاى 
دوســتانه بزرگ و انتظارات بالا در نتیجه گیرى اســت. 
وقتى چنین چیزى را براى تیم فراهم نمى کنند، نباید 
هم انتظار داشته باشد. هم چنین شمسایى تصمیم بزرگى 
مبنى بر جوانگرایى گرفته و این کار چه در تیم باشگاهى 
و چه در تیم ملى کار دشــوارى است و قطعا تاوان دارد. 
البته من معتقدم با توجه به تجربه و دانش شمســایى، 
تیم ملى فوتسال قطعا با این مربى نتیجه خواهد گرفت 
و ما هر طور که شده از او و تیمش حمایت خواهیم کرد.

تیــم ملى والیبال زنان ایران در دیــدار آغازین خود در 
مســابقات جام کنفدراسیون آسیا با نتیجه سه بر صفر 
نخســتین پیروزى خود برابر کره جنوبى بعد از انقلاب 

اسلامى رقم زد.
به گــزارش خبرگــزارى مهــر، هفتمیــن دوره جام 
کنفدراسیون زنان آسیا با حضور ۹ تیم روز یکشنبه ۳0 
مرداد در شهر مانیل کشور فیلیپین کار خود را آغاز کرد 
و در دومین روز از این مســابقات تیم ملى والیبال زنان 

ایران به مصاف کره جنوبى رفت.
در ایــن دیدار که از ســاعت 1۵:۳0 به وقت تهران آغاز 
شــد ترکیب اصلى تیم ایران را در مهسا کدخدا، شبنم 
علیخانى، آیتک ســلامت، پوران زارع، تهمینه درگزنى، 

الهه پورصالح و محدثه مشتاقى )لیبرو( تشکیل دادند.
شاگردان الساندرا کمپدلى در این مسابقه با امتیازات 2۵ 
بر 10، 2۵ بر 1۵ و 2۵ بر 1۳ به برترى دست یافتند. این 
نخستین برد تیم ملى والیبال زنان ایران برابر کره جنوبى 

پس از پیروزى انقلاب اسلامى است.
تیم ملى والیبال زنان ایران فردا سه شنبه اول شهریورماه 
دومین دیدار خود را در جام کنفدراســیون زنان آســیا 

ساعت 12:۳0 مقابل تیم ویتنام برگزار خواهند کرد.
آیتک سلامت، حانیه محتشــمى پور، محدثه مشتاقى، 

شــبنم علیخانى، مهســا صابرى، مائده برهانى، مهسا 
کدخــدا، فاطمه امینى، پــوران زارع، تهمینه درگزنى، 
نگار هاشمى، الهه پورصالح، ریحانه کریمى و زهرا مغانى 
ترکیب تیم ملى والیبال زنان ایران را جام کنفدراسیون 

والیبال تشکیل مى دهند.
صدیقه اســلامى به عنوان سرپرست، الساندرا کمپدلى 
)سرمربى(، فاطمه رشیدى و مهســا آراسته )مربیان(، 
زینب گیوه )مربى بدنساز(، نرگس عهدنو )فیزیوتراپ(، 
ســوزان چمنى )مترجم( و محمــد مخدومى به عنوان 

آنالیزور، تیم ملى والیبال زنان را همراهى مى کنند.
تیم ملى زنان ایران ششــمین حضور خود در مسابقات 

جام کنفدراسیون آسیا را تجربه مى کند.

مهدى تاج که همچنان پروژه تطهیرســازى خودش در 
ماجراى عقد قرارداد با مارک ویلموتس را دنبال مى کند 
در تازه ترین اظهاراتش دراین باره دچار تناقض گویى شده 

است.
به گزارش خبرگزارى تسنیم، مهدى تاج که روز ۷ مرداد 
و در برنامه ورزشگاه، مارک ویلموتس را مربى نهم دنیا 
خوانده بود، شب گذشته )یکشــنبه( در شبکه خبر از 
ویلموتس به عنوان نوزدهمین مربى دنیا نام برد، این که 
چگونه در مدت زمان 2۳ روز این مربى بلژیکى 10 پله 
در رده بندى مربیان ســقوط کرد یک بحث اســت، اما 
موضوع دیگر این است که چرا به این مربى 2.2 میلیون 
یورو داده شده اســت؛ رقمى که بیش از شایستگى اش 
بوده اســت. هرچند تاج شب گذشته در پاسخ به اینکه 
این مربى گران بوده اســت؛ گفت: »حالا اگر گران بوده؛ 

گران بوده است«!
تناقض هاى رئیس پیشین فدراسیون فوتبال اما به همین 
جا ختم نمى شــود، او پس از اینکه از تصمیمش براى 
بازگرداندن کى روش حرف زد در پاسخ به سؤال مجرى 
که پرســید »اگر فشــارهاى بیرونى مثل وزارت ورزش 
در این مورد وجود داشــته باشد، چه مى کنید؟«، گفت: 
»فدراسیون فوتبال اساساً مستقل است. من از استقلال 
فدراســیون دفاع مى کنم و پاى آن هســتم. در دوره ما 
هیچ کس نمى تواند در فدراســیون دخالــت کند«. او 

بلافاصله با این سؤال مواجه شد اما در ماجراى ویلموتس 
اتفاق دیگرى رخ داد و در پاسخ گفت: »ویلموتس بله...، 
بالاخره نظر وزیر است«! و ادامه داد : »اگر نظرات وزارت 
ورزش در راســتاى سیاست هاى فدراسیون باشد حتماً 

قبول مى کنیم«.
عجیب اســت؛ کسى از اســتقلال فدراسیون صحبت 
مى کند که بارها و بارها براى رهایى از قرارداد ننگین 
و خســارت هنگفتى که به فوتبال ایران تحمیل کرده 

توپ آمــدن ویلموتــس را در زمیــن وزارت ورزش 
انداخته اســت. آیا این که وزیر ســابق چنین نظرى 
داشته اســت و ویلموتس با نظر او انتخاب شده است 
دلیل مى شــود که فدراسیون به قول تاج، »استقلالش 
را از دســت دهد«؟ جالب تر اینکه تاج مى گوید »اگر 
نظر وزارت ورزش در راستاى سیاست هاى فدراسیون 
باشــد قبول مى کنیم«. در مورد ویلموتس حتماً نظر 
فدراســیون مثبت بود چرا که تاج بارها از این قرارداد 

و انتخاب این مربى دفاع کرده است، پس چگونه است 
اکنون وزارت ورزش را مقصر جلوه مى دهد؟ این یک 
بام و دو هوا چه معنایى دارد؟ آیا فدراســیون فقط در 

شعار مستقل بوده است؟
بگذریم از اینکه تاج شب گذشته بار دیگر اشتباهاتش در 
زمــان انتخاب ترامپ و قرارداد ویلموتس را تکرار کرد و 
گفت که »پس از انتخاب مارک ویلموتس، دونالد ترامپ 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا شــد و تحریم ها را 
تشدید کرد.«، این در حالى است که ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهورى سال 201۶ ایالات متحده آمریکا پیروز 
شــد و از ابتداى ســال 201۷ نیز کار خود را آغاز کرد. 
تشدید شدن تحریم ها نیز از ماه مى 201۹ )اردیبهشت 
1۳۹8( آغاز شــد و تمام ایــن اتفاقات پیش از انتخاب 
مارک ویلموتس بوده است و این ادعاى تاج صحت ندارد.

نکتــه دیگر اینکه نامزد ریاســت فدراســیون بار دیگر 
بــه پرداخت پول ویلموتس از طریق فیفا اشــاره کرده 
اســت در حالى که فدراسیون بین المللى فوتبال پیش 
از عقد قرارداد فدراســیون ایران با ویلموتس در نامه اى 
به فدراسیون اعلام کرده بود که به دلیل تحریم ها امکان 
پرداخت این پول وجود ندارد و فدراسیون با علم به این 

موضوع اقدام به عقد قرارداد با ویلموتس کرد.
به نظر مى رســد هر چه مى گذرد، تناقض ها و اشتباهات 

تاج در این ماجرا بیشتر مى شود.

اسکوچیچ: انتظار فرش قرمز ندارم اما احترام حداقل چیزی است که می خواهم

سعی نکردم با کسی وارد جنگ شوم
سرمربى تیم ملى فوتبال ایران در گفت و گو با یک سایت کروات درباره 
وضعیتــش در ایران و برنامه هایى که بــراى حضور در جام جهانى 

دارد، صحبت کرد.
به گزارش خبرگزارى تســنیم، دراگان اســکوچیچ با خبرنگار 
اعزامى ســایت وکرنیجى کرواسى در تهران، راجع به روزهاى 
کارى اش در فوتبال ایران به خصوص مأموریت موفق رساندن 
تیم ملى به جام جهانى گفت و گویى اختصاصى انجام داده و 
در آن درباره اوضاع و احوال خود و تیمش توضیحاتى ارائه 
کرده اســت. مهمترین بخش هاى این مصاحبه را در ادامه 

مى خوانید:
 گمانه زنی های زیادی در مورد جدایی شما از تیم 
ملی ایران وجود داشت، با این حال مربی این تیم 
ماندید و به زودی هم مقدمات ســفر به قطر برای 

حضور در جام جهانی را آغاز خواهید کرد.
اســکوچیچ: به طور کلى، من آدم خوشیفته  اى نیستم 
و بعد از انجام یک کار خــوب انتظار ندارم برایم فرش 
قرمــز پهن کنم، اما حداقل انتظــار احترام دارم، چون 
مشخص است من هم شایســتگى حضور در این جام 
جهانى را دارم. افرادى هستند که براى منافع مختلف 
ســعى مى کنند هر کارى را که تاکنــون انجام داده ام 
بى ارزش جلوه دهند. وجه مشترک همه آنها این است 
که مقابل واقعیت ها مقاومت مى کنند. آنها در تمام 
مراحل مقدماتى سعى کردند تنش ایجاد کرده و از 
این طریق مشکلات تیم ملى را چند برابر کنند. آنها 
نباید این واقعیت را نادیده بگیرند که این سریع ترین 
راهیابى به جام جهانى براى یک تیم آسیایى در تاریخ با 

بیشترین برد و بیشترین امتیاز بوده است.
 آیا قبل از رفتن به جام جهانی اردوی تدارکاتی 
خواهید داشــت و اگر اینطور باشد کجا و در آن 
با چه رقبایی بازی های تدارکاتی خواهید داشت؟

اگر چیزى تغییر نکند، اردوى تیم ملى در وین برگزار 
خواهد شــد و رقباى  تدارکاتى مان نیــز تیم هاى ملى 

اروگوئه و سنگال خواهند بود.
 شــما با تیم ملی ایران به یک موفقیت تاریخی 
و باورنکردنی دست یافتید، چون چند بازی قبل 
از پایان مســابقات انتخابی آن را به جام جهانی 
رساندید. این موفقیت را چگونه به دست آوردید 
به ویژه که هیچ مربی قبل از شما نتوانسته بود این 
کار را انجام دهد، مربیانی مانند کارلوس کی روش و 

مارک ویلموتس.
من موفق شــدم، چون اولاً فقط روى کارم متمرکز بودم 
و عوامل بیرونى دیگــر را که باعث حواس پرتى بازیکنان 
مى شدند، حذف کردم. مربیگرى در ایران کار بسیار سختى 
است، اما من مدت ها پیش چیز مهمى آموختم. اینکه یا باید 
نظرات منتقدان را نادیده بگیریــد یا از آنها به عنوان انگیزه اى 
براى اثبات خودتان استفاده کنید. من مورد اول را انجام دادم و 
به نظرات توجه نکردم و فکر مى کنم که این تصمیم مهمى بود. 
ســعى نکردم با کسى وارد جنگ شوم و کارم را با علم به این 
واقعیت شروع کردم که هرگز نمى توانم همه را راضى نگه 
دارم. من همیشــه خودم بودم من فکر مى کنم که این 

موضوع در کنار ارائه کار باکیفیت، بسیار مهم بود.
 زمانی که جانشین مارک ویلموتس شدید، ایران در مرحله انتخابی جام 
جهانی نتایج ضعیفی کسب کرده بود و خیلی ها از نتیجه گرفتن این تیم با 
هدایت شما ناامید بودند. این رویکردی که در آن زمان نسبت به توانایی تان 
برای رساندن ایران به جام جهانی وجود داشت، چقدر به شما فشار می آورد؟

اوایل کار واقعاً ســخت بود، تیم تحت فشار زیادى قرار داشت. به دلیل نتایج بد قبلى 
حاشیه امنیت زیادى نداشتیم و در مسابقات بعدى مرحله انتخابى نباید امتیاز از دست 
مى  دادیم. خیلى ها ما را اخراج شــده مى دانستند. فکر مى کنم شناختم از بازیکنان، 
شرایط و روحیات آنها کمک کرد بتوانم تیم را از یک موقعیت استرس زا نجات دهم و 

در اوج تلاطم ثبات و شخصیت بالاى خودش را نشان دهد.
 با توجه به حساسیت سیاســی آن، چه انتظاری از بازی با آمریکا دارید؟ 

چگونه بازیکنان را برای آن بازی آماده خواهید کرد؟
نمى توانیم اهمیت سیاسى این مسابقه را نادیده بگیریم. مطمئنم بازیکنانم براى آن 
بازى انگیزه بالایى خواهند داشــت، زیرا در ایران این بازى براى همه اهمیت زیادى 
خواهد داشت. جنبه احساسى این بازى مطمئناً بسیار پررنگ و کلید موفقیت تیم در 

آن بازى کنترل احساسات و تمرکز روى خود بازى خواهد بود.
 ایران هرگز از دور اول جام جهانی فوتبال صعود نکرده است. در جام جهانی 
قطر که از آبان ماه آغاز می شود، هم شما در گروه B با انگلیس، آمریکا و ولز 
همگروه خواهید بود. آیا در ایران توقع دارند که شما و تیم ملی برای اولین 
بار در مرحله گروهی جام جهانی موفق شوید و آیا این موضوع فشار کاری 

شما را مضاعف خواهد کرد؟
البته چنین انتظاراتى وجود دارد چــون همانطور که گفتند ایران هنوز تجربه عبور 
از دور اول را ندارد. انتظارات من هم به آن ســمت مى رود، اما مشــخص است که در 
همه این انتظارات باید چاشــنى واقع بینى و تواضع وجود داشته باشد. این تنها راهى 
است که مى توانیم به بالاترین سطح ممکن برسیم. بعد از صعود به جام جهانى، ما در 
اهداف خود تجدیدنظر کردیم. من هم تا جاى ممکن به خودم فشــار مى آورم، چون 
مى خواهم کارى را انجام دهم که هیچ کس نتوانسته است انجام دهد، اگرچه مى دانم 

چقدر سخت خواهد بود.
 در تقریباً 10 سال گذشته شــما هدایت چهار باشگاه در ایران را برعهده 
داشتید و ظاهراً نتایج به قدری خوب بوده است که پیشنهاد هدایت تیم ملی 

را به شما پیشنهاد کنند.
حمل بر خودستایى نباشــد، فکر مى کنم که در همه تیم هایم خوب کار کرده ام. در 
فدراســیون ایران افرادى بودند که این را تشخیص دادند و به توانایى هاى من ایمان 
داشتند. فکر مى کنم جواب اعتماد آنها را هم داده ام. همه انتظار یک نام بزرگ را براى 
هدایت تیم ملى داشــتند و این براى من یک فشار کار را تشدید مى کرد. در ابتداى 
انتخاب شــدنم گروهى از مردم مرا نادیده مى گرفتند و سپس شروع به انتقاد از من 
کردند که این خودش یک پیشــرفت بزرگ بود. من مدت زیادى اســت که در ایران 
هستم. در این مدت فرصت ملاقات با افراد زیادى را داشته ام. امیدوارم بر تعداد افرادى 

که مرا تحسین مى کنند افزوده شود.
 الان رابطه شما با رسانه های ایران چگونه است؟

 باید بگویم که اخیراً در تعامل با رسانه ها کاملًا محتاط بوده ام که قطعاً خوب نیست، 
اما دلیلش این بود که فکر مى کردم تیمم به آرامش نیاز دارد. به هر حال، من از ایجاد 
دلهره براى مردم و رســانه ها خوشم نمى آید. من به سختى مى توانم خودم را متقاعد 
کنم آنچه را که دیگران مى خواهند بشــنوند به زبان بیاورم. من زمان زیادى را براى 
جلب نظر و رضایت دیگران صرف نمى کنم و البته از تأثیر رسانه ها آگاهم. شاید یکى 

از عیب هاى من همین باشد.
 اگر برای هدایت دینامو، هایدوک یا ریکا پیشنهاد داشته باشید، به کرواسی 

برمی گردید؟
منطقى اســت که یک روز به فوتبال کرواسى برگردم، اما فعلًا به آن فکر نمى کنم. از 

بین باشگاه هایى که اسم شان را بردید، ریکا مطمئناً همیشه برایم چیز دیگرى است.

511/1ا - داره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهـى موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده 1۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـى و اراضـى و سـاختمانهاى  فاقـد سـند رسـمى . برابـر راى شـماره 
1۴01۶0۳0۶00۳00021۹-1۴01/۴/۵ هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـى اراضـى و سـاختمانهاى فاقد سـند رسـمى مسـتقر در واحـد ثبتى 
حـوزه ثبـت ملـک مشـهد ناحیه یـک تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضـى خانم 
طیبـه زراعـت کار فرزنـد حسـن بـه شـماره شناسـنامه ۳ صـادره از چنـاران در 
ششـدانگ اعیـان یک باب منزل مسـکونى قسـمتى از باقیمانده پـلاک  1۳۷ فرعى 
از ۵  اصلـى بخـش ۹ مشـهد به مسـاحت 118/0۳ مترمربع  واقع در تکتم شـمالى 
۶ کوچـه اول سـمت راسـت پـلاک 1۶۳ اعیان متعلـق به متقاضـى و عرصه موقوفه 
اداره اوقـاف ) موقوفـه گوهرشـاد بیگـم (  خریدارى از مالک رسـمى محـرز گردیده 
اسـت. لـذا بـه منظـور اطلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 1۵ روز آگهى مى 
شـود در صورتـى کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضـى اعتراضى 
داشـته باشـند مـى تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـى به مـدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یـک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایى تقدیم نمایند. بدیهى اسـت 
در صـورت انقضـاى مـدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سـند مالکیت 

صـادر خواهد شـد. م.الف8۶۷ 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۶/1. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۶/1۶

علی فضلی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک  منطقه یک مشهد
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

سوئیچتسلازیرپوستمالکخودرو!
صاحب یک خودروى تسلا درب خودرویش را 
با تراشــه کوچکى که زیر پوست دستش کار 

گذاشته است، باز مى کند!
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلى میل، »برندون 
دالالى« که مالک یک خودروى تســلا است، 
دیگــر هرگز ســوئیچ خودروى خــود را گم 
نمى کند، چرا که یک تراشــه کوچک در زیر 
پوست دست راستش کاشــته است تا بتواند 
درب خودروى خــود را بدون هیچ زحمتى و 
بدون نیاز به استفاده از گوشى هوشمند خود 
که بلوتوث آن همیشه قابل اعتماد نیست، باز 
کنــد.وى ویدیویى را در توییتر منتشــر کرد 
که نشــان مى دهد در حال کاشت یک تراشه 
کوچک زیر پوســت دستش است. این تراشه 
از همان فناورى معــروف به پروتکل »ارتباط 

میدان نزدیک« یا NFC استفاده مى کند.
این عمل 10 روز پیش توســط یک ســوراخ 
کننده حرفه اى پوست که ناحیه تحت تاثیر را 
با لیدوکائین بى حس مى کند، انجام شده است.

»دالالى« مى گوید کل ایــن فرآیند، از خرید 
تراشــه گرفته تا کاشــت آن، تنها ۴00 دلار 

هزینه داشته است.
وى در پاســخ به سوال یکى از کاربران توییتر 
مبنى بر اینکه چرا وقتى همیشــه گوشــى 
هوشمندش را به همراه دارد و مى تواند مانند 
دیگــران با بلوتــوث اقدام به بــاز کردن قفل 
خودروى خود کند، این کار را انجام داده است، 
گفت: این کار براى من مفید است، زیرا بلوتوث 
گوشى من آنقدر دردسرساز است که همیشه 
قفــل خودرویم را باز نمى کنــد. بنابراین این 

تراشه در آن موارد به من کمک مى کند.
گفتنى اســت کــه »دالالى« در یــک گروه 
آزمایشى متشکل از حدود 100 نفر قرار دارد 
که در حال آزمایش این محصول هستند. این 
تراشــه مى تواند براى کنترل چندین دستگاه 
استفاده شــود و فقط منحصر به خودروهاى 
تسلا نیست. این تراشــه امکان تراکنش هاى 

امن را فراهم مى کند.
»دالالى« توضیح داد: شرکتى که این گروه را 
گردآورى کرده است، فروشگاه اپلیکیشن خود 
را دارد که در آن مى توان برنامه ها را به صورت 
بى ســیم در بدن خود روى این تراشه ها نصب 
کرد و یکى از این برنامه ها کارت سوئیچ تسلا 
بود. بنابراین این اولیــن برنامه اى بود که من 

روى آن نصب کردم، زیرا یک خودروى تســلا 
دارم و اکنون وقتى کلید بلوتوثم خراب مى شود 
یا کارت سوئیچم را همراه ندارم، از آن به عنوان 
سوئیچ استفاده مى کنم و فقط کافى است که 

دستم را به خودرو نزدیک کنم.
گفتنى است که این دومین تراشه اى است که 
»دالالى« در بدن خود کار گذاشته است. تراشه 
اول، کلید خانه او و همچنین شــماره تماس 
دوستان و آشنایان، اطلاعات پزشکى و موارد 
دیگر از این قبیل را ذخیره مى کند. این تراشه 
مى تواند توسط هر تلفن همراهى اسکن شود 

و اطلاعات را هویدا کند. جالب اینجاســت که 
وقتى اسکن صورت مى گیرد، یک نور سبز زیر 

پوست او مى درخشد.
»دالالى« مى گوید: ایــده ام این بود که کلید 
خانه ام را در دست چپ و کلید خودرویم را در 

دست راستم داشته باشم.
وى افــزود: من مى توانم یک کارت اعتبارى را 
بــه آن متصل کنــم و از آن در هر جایى که 
پایانه هاى پرداخت بى ســیم و لحظه اى وجود 

دارد، استفاده کنم.
»دالالــى« که خــودش در زمینه فناورى کار 

مى کند، نگرانى هایى را که برخى افراد در مورد 
ردیابى شدن توسط چنین تراشه هایى عنوان 
مى کنند، رد مى کنــد. او مى گوید: خنده دار 
است، زیرا این تراشــه ها نمى توانند چیزى را 
ردیابى کنند و بــراى ردیابى در هر جایى به 

منبع تغذیه خارجى نیاز دارید.
انواع مختلفى از تراشــه ها در طول ســالیان 
اخیر براى اهداف مختلف در بدن افراد کاشته 
شده اند. به عنوان مثال یک بیمار ۴8 ساله در 
شهر نیویورک که به دلیل فلج شدید ناشى از 
بیمارى عصبى ALS قادر به حرکت و صحبت 
نیست، اولین کســى بود که ایمپلنت مغزى 
دائمى دریافت کرد که بــه او امکان برقرارى 

ارتباط از راه دور را مى داد.
ایــن عمل، یــک نقطه عطف براى شــرکت 
کــه  بــود   )Synchron(»ســینکرون«
اســتارتاپى اســت که این فناورى را توسعه 
داده و با پیشــرفت خود توانســت شــرکت 
»نورالینک«)Neuralink( متعلق به »ایلان 

ماسک« را شکست دهد.
در این عمل از یــک ایمپلنت 1.۵ اینچى که 
یک رابط مغز و رایانه)BCI( ســاخته شده از 
سیم و الکترود است، استفاده شد که بدون نیاز 
به نفوذ به درون جمجمه یا آسیب  به بافت در 

مغز بیمار کاشته شد.
نــام  بــه  شــرکتى  همچنیــن 
استارتاپ  یک  که   )Epicenter(»اپى سنتر«
مستقر در استکهلم ســوئد است، اواخر سال 
گذشــته از روش جدیدى براى حمل گواهى 
واکســن کووید در یک ریزتراشــه با استفاده 
از NFC که مســتقیماً در زیر پوست کاشته 

مى شود، رونمایى کرد.
بدیــن ترتیب، یک مســافر هلنــدى به نام 
»آندریاس شوستروم« براى گرفتن کارت پرواز 
یک تراشه NFC در دستش کاشت و در حالى 
که دست خود را روى یک اسکنر تکان مى داد،  
توانست از دروازه امنیتى فرودگاه رد شود و به 

سمت هواپیما حرکت کند.
شــرکت »نورالینک« نیز با هدایت مستقیم 
»ایلان ماسک« ثروتمندترین فرد جهان قصد 
دارد تراشــه هایى را در مغز انسان هاى مبتلا 
به اختلالات شــناختى یا بیمارى هایى مانند 
پارکینسون بکارد تا امکان برقرارى ارتباط بهتر 

را به آنها بدهد.

پزشکی

علمی

اداره سلامت ملى انگلیس با اجراى یک طرح 
آزمایشى در شــرق این کشور از عینک هاى 
هوشمند واقعیت مجازى براى کاهش کارهاى 

ادارى معاینه بیماران استفاده مى کند.
به گزارش ایرنا از روزنامه هندو، 
»سرویس سلامت ملى« انگلیس 
با اعتبارات  )NHS( که نهادى 
دولتــى اســت اعلام کــرد که 
عینک هاى واقعیــت مجازى با 
تبدیل مستقیم اطلاعات معاینه 
بیمار بــه ســوابق الکترونیک، 
کارهــاى وقت گیر ادارى را براى پرســتاران 
کاهش خواهد داد.مطابق این طرح، پرستاران 
در معاینه حضــورى بیمــاران در منازل از 
عینک هاى هوشــمند با فناورى بالا استفاده 
مى کنند تــا در زمان صرفه جویى کنند. این 

اقدام بخشــى از یک طرح آزمایشى در شرق 
انگلیس است که ســرویس ملى سلامت به 

تازگى از آن خبر داده است.
این ســرویس اعلام کرد مادامى که بیماران 
رضایت داشــته باشند، هدســت هاى داراى 
ســبک واقعیت مجازى )داده هاى( جلســه 
معاینه را بطور مستقیم به سوابق الکترونیک 
تبدیل خواهند کرد و این کار موجب کاهش 
کارهاى ادارى وقت گیر براى پرستاران خواهد 

شد.
کارکنان )بهداشت و سلامت( نیز قادر خواهند 
بود که فیلم جلســه معاینه را بطور مستقیم 
با همکاران بیمارستان به اشتراک بگذارند تا 
نظرات دیگران را بگیرند و به این ترتیب نیاز 
به معاینات بعدى یا حضور در بیمارستان از 

بین خواهد رفت.

پژوهشــگران »دانشگاه بریتیش کلمبیا« در 
بررسى جدید خود، بخش مهمى از یک پادتن 
را ارزیابى کرده اند که ممکن است بتواند همه 

سویه هاى کروناویروس را خنثى کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از نیو اطلس، یک 
پژوهــش جدید که در »دانشــگاه بریتیش 
کلمبیا«)UBC( انجام شــده است، بخشى 
از پروتئین خوشه اى کروناویروس را بررسى 
کرده که به نظر مى رســد در همه سویه هاى 
است.  شناخته  شده مشــترک 
بخشى  پژوهش،  این  همچنین 
از یک پادتن را نشــان مى دهد 
که ممکن است بتواند مانع ورود 
انسانى  ســلول هاى  به  ویروس 
شــود و راه را بــراى درمان هاى 
آینده با هدف خنثى کردن همه 

سویه هاى کووید-1۹ هموار کند.
ایــن پژوهش جدیــد، یکــى از کامل ترین 
پژوهش هایى به شمار مى رود که تا به امروز 
در مورد تفاوت هاى پروتئین خوشــه اى بین 
تعدادى از سویه هاى کروناویروس انجام شده 
است. این پژوهش با استفاده از »میکروسکوپ 
روى   ،)cryo-EM(»کرایــو الکترونــى 
پروتئین هاى خوشه اى ســویه هاى آلفا، بتا، 

 1.BA(گاما، دلتا، کاپا، اپســیلون و امُیکرون
و BA.2( زوم کرد.پژوهشگران دریافتند که 
بخش خاصى از پروتئین خوشــه اى در همه 
این گونه ها حفظ شــده است. این نقطه که 
به عنوان اپى توپ شناخته مى شود، در برابر 
پادتن هاى جدیدى آســیب پذیر اســت که 
مى توانند توانایى ویروس را براى آلوده کردن 
ســلول هاى انســانى متوقف کنند.»سریرام 
  ،)Sriram Subramaniam( »سوبرامانیام
از پژوهشگران این پروژه گفت: اپى توپى که در 
این پژوهش توضیح داده شده است، عمدتا از 
نقاط داغ جهش حذف مى گردد و به همین 
دلیل است که قابلیت هاى آن در سویه هاى 
مختلف حفظ مى شود. اکنون که ساختار این 
بخش با جزئیات شرح داده شده است، روزنه 
کاملا جدیدى از امکانات درمانى را مى گشاید.

پادتن ها با قرار گرفتن در اپى توپ هاى روى 
پروتئین خوشــه اى ویروس و مسدود کردن 
راه ویروس در ســلول هاى انسانى، عفونت را 
متوقف مى کنند. این پژوهش جدید، توسعه 
یک بخش به نام »VH Ab۶« را در پادتن 
توصیف مى کنــد که مى تواند بــه اپى توپ 
موجود در همه سویه هاى کنونى کروناویروس 

متصل شود.

استفاده آزمایشی پرستاران از عینک هوشمند در معاینه بیماران

کشف یک آنتی بادی کلیدی برای خنثی کردن همه سویه های کرونا


